
Vážení občané.

Na úvod bych chtěl  poděkovat bývalému starostovi  obce Ladislavu
Michlovi  za  jeho  obětavou  práci,  kterou  pro  naši  vesničku  vykonával
takřka 35 let. Za tu dobu se toho událo velmi mnoho, o čemž svědčí např.
vybudovaná vodohospodářská infrastruktura, přestavba bývalého JZD na
byty  a  Obecní  dům  či  výstavba  rodinných  domů  v lokalitě  Lhotecká.
Navázat na tuto dobře odvedenou práci nebude snadné a to i s ohledem
na nedostatek zkušeností s řízením obce.

Když jsem byl na ustavujícím zasedání zastupitelstva dne 1. 11. 2018
zvolen do funkce starosty obce, byl jsem plný ideálů a nápadů, jak naši
obec rozvíjet a posunout zase o kousek dál. Jak ale čas plynul a člověk
se postupně seznamoval s nároky na funkci  starosty,  postupně začala
opadávat  počáteční  euforie  a  naopak se  začala  objevovat  drsná  kaž-
dodenní realita spojená se spoustou zbytečné byrokracie, která zejména
u menších obcí brání starostovi v tom, aby se věnoval rozvoji své obce.
Když k tomu přičteme, že po dlouhé době se o slovo přihlásila paní zima
se sněhovou nadílkou  a  objevily  se  havárie  vodovodního  řadu,  nebyl
začátek vůbec ideální. Podle mého názoru se vše zvládlo, za což patří
velké poděkování místním pracovníkům, kteří i o víkendech odklízeli sníh
z komunikací a chodníků.

Co  se  týká  plánovaného  rozvoje  obce,  začalo  nové  zastupitelstvo
dotazníkovým šetřením,  aby zjistilo,  jaký  je  názor  občanů na  budoucí
vývoj obce. Výsledky potvrdily, že mínění občanů je velmi různorodé a to,
co se líbí jednomu, se naopak nelíbí druhému. Nejde se tedy zavděčit
všem a zastupitelé musí každé své rozhodnutí pečlivě zvážit podle svého
nejlepšího vědomí a svědomí, neboť ať učiní jakékoliv rozhodnutí, vždy
se stanou terčem nějaké kritiky.  V roce 2019 by z větších investičních
akcí měla být zahájena výstavba bytového domu s 5 bytovými jednotkami
vedle hasičské zbrojnice v Dobrém, dále by měla být dokončena poslední
etapa  revitalizace  centra  obce  Dobré  a  konečně  by  měla  proběhnout
rekonstrukce rybníka v Rovném. Dále by úsilí zastupitelstva mělo smě-
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řovat k nastavení koncepce nakládání s odpady, což bude kromě prob-
lémů  s nedostatkem  vody  jedním  z nejpalčivějších  témat,  které  bude
obec v budoucím období nejvíce pálit.

Pozitivem je aktivita místních občanů a spolků, kteří si v této nelehké
a uspěchané době najdou volný čas na to, aby připravili  kulturní,  spo-
lečenské  či  sportovní  akce  pro  širokou  veřejnost.  Velmi  aktivní  jsou
v Hlinném a Kamenici, kde se o slovo přihlásila mladší a střední gene-
race,  která  má  chuť  něco  dělat.  K tomu  se  tradiční  akce  daří  držet
i v Dobrém,  takže nabídka  pro občany je  poměrně pestrá.  Za  to  patří
všem organizátorům poděkování a velký respekt k jejich činnosti, která je
pro celou obec velmi záslužná.

Uvidíme,  jak  rychle  se  nám  podaří  rozkoukat  se,  abychom  jako
zastupitelé získali více času na řešení otázek rozvoje obce a nemuseli se
věnovat zbytečnému papírování.

Tomáš Vidlák, starosta
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Historie chalupy čp. 25 v koncové osadě Chmeliště, část
Strakovec,  od  jejího  založení  až  do  1.  1.  1880  Lomy
čp. 26 

Milan PRÁZA

Současná místní část Strakovec, patřící koncové osadě Chmeliště a
tím  k  obci  Dobré  u  Dobrušky.  Od  jejího  vzniku,  asi  roku  1775,  měla
zajímavé,  ale  i  těžko  pochopitelné  členění  katastrálního  území  obce
Dobré se správním územím obce Lomy. Totiž deset chalup postavených
na tomto katastrálním území, včetně obyvatel v nich žijících, spadalo pod
správu obce Lomy, kterou dnes známe pod názvem Strakovec, byla od 1.
1. 1880 přidána k osadě Chmeliště, patřící pod správu obce Dobré. Proto
tímto  dělením  došlo  i  ke  změně  čísel  popisných  u  většiny  domů  na
Strakovci. Proto lomecké čp. 26 dostalo chmelišťské čp. 25. Chalupa čp.
13 je jako jediná na Strakovci, která vždy patřila k osadě Chmeliště, což
byl takový výběžek pozemku doberského správního obvodu do správního
obvodu obce Lomy. Proto v tomto období měly Lomy hranici s obcí Rov-
né, tedy s její koncovou osadou Rovenské Šediviny. Tuto hranici tvořil les
jménem Šimonovsko, nacházející se asi sto metrů za hospodou Prázova
bouda.  Asi  sto  metrů  od lesa Šimonovsko se  na Strakovci  nacházela
chaloupka Lomy čp. 21 od 1. 1. 1880 Chmeliště čp. 21, která zanikla po
roce 1950. Těsně k ní přiléhala chalupa čp. 22. Asi dvacet metrů vedle
této  chaloupky se  nachází  zemědělská  usedlost  čp.  13.  O ní  už bylo
napsáno  výše.  Když  od  této  usedlosti  budeme  po  cestě  pokračovat
směrem na Lomy, tak asi po dvou stech metrech dojdeme na křižovatku
cest od Rovenských Šedivin na Lomy a od Dobrého na Mnichovou a do
Deštného v Orl. horách. Právě na samém okraji cest této křižovatky se
nachází na Chmelišti, části Strakovec, chalupa čp. 25. Koncové pozemky
na  Strakovci,  patřící  ke Štefanidesově  usedlosti  z Dobrého,  koupil  od
Jana  Štefanidese  dne  9.  července  1786  pro  zemědělskou  činnost  a
stavbu této chalupy Jiří Práza, rolní zahradník z Rovného čp. 24, bratr
Václava  Prázy,  zakladatele  sousední  chalupy  Lomy  čp.  24,  později
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Chmeliště čp. 24. Chalupa čp. 25 na Chmelišti, která v době, kdy byla
postavena, patřila pod správu obce Lomy, kde jí bylo přiděleno čp. 26.

Její stavebník a zakladatel Jiří Práza, měl svoji  usedlost v Rovném,
proto v chalupě čp. 26 na Lomech bydlel a hospodařil jeho synovec Jan
Práza, tedy syn Václava Prázy, který ji od strýce Jiřího dostal dne 2. října
1821 a od tohoto dne až do roku 1926 si ji předávali generace potomků
Jana Prázy až po jeho pravnuka Františka Prázu, narozeného 29. ledna
1885. Ten chalupu získal po smrti jeho rodičů Jana Prázy, zemřelého dne
17.  září  1905  a  jeho  manželky  a  Františkovy  matky  Marie  Prázové,
zemřelé dne13. února 1906. František Práza se 10. července1909 oženil
s Marií Šmídovou, narozenou 10. srpna 1892 v osadě Sekyrka čp. 7 Rzy,
dnes Hlinné čp. 29. V roce 1914 byl František Práza odveden do první
světové války,  kde měl podle nepodloženého prohlášení zahynout,  ale
ono tomu bylo pravděpodobně trochu jinak. Podle dokladů z vojenského
archivu v Praze i trochu podivného zápisu v matrice, se přikláním k vy-
právění místních lidí, kteří to vyprávěli svým dětem jejichž současný věk
je kolem osmdesáti roků. František Práza se z 1. světové války nevrátil
domů hned po jejím skončení s ostatními vojáky,  kteří  ve válce byli  a
domů se vrátili.  Na tomto základě se do matriky provedlo prohlášení o
úmrtí  Františka  Prázy,  čímž se Marie  stala  vdovou.  Proto  se dne 30.
ledna 1926 po druhé provdala za Josefa Šulce, narozeného 18. prosince
1894  v  Rovenských  Šedivinách  čp.  13.  Z  výše  uvedeného  vyprávění
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pamětníků  František  přišel  domů,  ale  nikdo  ho  tam už  nečekal.  Jeho
manželka byla po druhé vdaná a čekala rodinu. Proto se svým nelehkým
prožitkem v jeho rodném domě i rodině odešel do Bažin ke své sestře
Anně Hof-manové, rozené Prázové, kde krátce pobyl a odtud pak odešel
neznámo  kam.  Tím  pádem  datum  jeho  skutečného  úmrtí  je  stále
neznámé. Podle všech dokladů ve válce nepadl. I přes toto všechno se
chalupa čp. 25 na Chmelišti – Strakovci dostala na nějaký čas do zcela
úplně  cizího  rodu  Šulcova.  Po  smrti  Marie  Prázové-Šulcové,  rozené
Šmidové, chalupu čp. 25 získal její syn Josef Šulc. Ten ji před jeho smrtí
předal Pavlu Rohrovi, tedy pravnukovi Františka Prázy, který je doposud
vlastníkem chalupy čp. 25 na Strakovci.

Při  prohlížení  starých  novin  uložených  v Národní  knihovně  v Praze
jsem náhodně otevřel Národní listy ze dne 24. 2. 1927, kde byl článek
s názvem „Měli jste někdy pocit, že jste již žili?“ od autora A. P., Vilsnice
u Podmokel.  Jen tak náhodou jsem zahlédl,  že se tu píše o Orlických
horách, tak mě to zaujalo. Proto jsem zpozorněl, říkal si, jak je to možné,
že v roce 1927 někdo z Podmokel, dnes součást Děčína, píše o našem
okolí. Najednou tu čtu o starém Prázovi, což mě velmi zaujalo. Článek
jsem si několikrát pročetl a po prohlédnutí mého rodokmenu jsem přišel
na to, že autor toho článku A. P. je Albert Práza, narozen 20. listopadu
1911 ve Vilsnici  u  Děčína,  vystudovaný právník JUDr.  Po vystudování
práv  dále  absolvoval  bohosloveckou  fakultu  a  stal  se  evangelickým
farářem. Jeho otec Leopold Práza se narodil 15. listopadu 1883 v Brně.
Byl inženýr a dělal ředitele akciové společnosti Vilsnické tříslovárny. Otec
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Leopolda Prázy se jmenoval Josef Práza a narodil se 18. 6. 1839 v obci
Lomy čp .26 dnes Chmeliště Strakovec čp. 25. Josef Práza byl zámečník.
Ze Strakovce odešel do Vysokého Mýta, kde si našel nevěstu Marii Nová-
kovou. Spolu odešli do Brna, kde měli svatbu a založili rodinu o čtyřech
synech a jedné dceři. Syn Josef Vavřinec Práza byl boxér. V nedožitých
dvaceti letech po těžkém zranění zemřel a o Leopoldovi se tu psalo. 

Níže je uveden opis článku z novin od Alberta Prázy,  kde popisuje
příběh svého otce Leopolda i pradědečka Prázy, který se asi s největší
pravděpodobností odehrál na Strakovci nebo i jeho blízkém okolí ve dvou
časových obdobích, asi v letech 1832 a 1902.

Měli jste někdy pocit, že jste již žili? 
A. P. Vilsnice u Podmokel

Jako student jsem o prázdninách cestoval rád po Čechách. Jednoho
léta  jsme vandrovali,  můj přítel  Tonda i  já  po Orlických horách.  Chtěli
jsme si  nadejíti  do nejbližší  vesnice.  Lidé nám ukazovali  lesní  stezku.
V onom roce  zuřila  v tom kraji  vichřice,  která  vyvrátila  mnoho  stromů
i s kořeny, a protože je ještě nikdo neuklidil, stalo se, že se nám cesta
ztratila.  Slunce  už  zapadlo  a  my  jsme  ještě  bloudili  na  zdař  bůh,
nevědouce si jiné rady.

Najednou, jako když se mi rozbřeskne, povídám: „Tondo tam za ko-
pečkem je chalupa!“, ač jsem vůbec nic neviděl. Tonda na mě udiveně
kouká, jako bych chtěl říci: „Člověče, Tebe snad chytá fantas?“ Nic méně
šel za mnou a opravdu na druhém svahu byla chalupa, ovšem opuštěná,
polorozbořená  a  omšelá.  Protože  už  začala  noc  a  další  cestu  jsme
neznali, zůstali jsme v chalupě. Nahrabali jsme si slámy, které tam ještě
bylo a lehli jsme si.

Můj kamarád usnul hned a začal chrápat jako když pilou řeže, kdežto
já  jsem měl jiný pocit,  takže jsem nespal,  ale  přece nebyl  při  úplném
vědomí.  Najednou  zabliklo  slabé  světlo.  Viděl  jsem  staršího  člověka,
kterak se ukládal ke spánku. Stařec už byl ponořen do nejhlubšího snu,
když se polehoučku otevíraly dveře a do světnice se vkradl tiše voják
v uniformě, jaká se nosila za Napoleóna, patrně nějaký sběh. Měl v ruce
vytasený bajonet  a  přiblíživ  se  k lůžku  starcově,  napřáhl  na  něj  svou
zbraň.

S výkřikem: „Josefe co děláš?“ vyskočil jsem a vrhl se na vraha, ale
bylo  již  pozdě,  neboť  jeho  lesklý  tesák  se  zatím  zabořil  do  prsou
starcových a jeho bílá košile se zbarvila čerstvou krví. Uchopil jsem vraha
za krk, srazil jsem ho k zemi. On se však vyprostil z mého objetí a teď
nastal mezi námi zuřivý zápas. Dlouhým zápolením ochabovaly moje síly
a  moje  ruka,  svírající  rámě zločincovo,  povolila.  Nyní  sekl  mne svým

6



bajonetem přes obličej a já volám z plna hrdla: „Pomoc, pomoc!“ „Člově-
če,  co jančíš? Vždyť já kvůli  Tobě nemohu spát,  když mne celou noc
pereš!“  Tato  slova  rozzlobeného  Tondy  mne  opět  přivedla  k jasnému
vědomí. Poznal jsem, že to, co jsem právě zažil, byl pouhý sen, ale byl
tak živý, že jsem se s Tondou rval a volal o pomoc, ovšem ze spaní.

Pak mi tak bylo trochu nevolno, aby se mi trochu ulevilo, snažil jsem
se opět usnouti. Spal jsem potom jako zařezaný až do bílého dne. Procitl
jsem úplně čilý.  Vstali  jsme a přišli  do vesnice. Stále mne něco nutilo
k tomu, abych zvěděl, co je s tou lesní chalupou. Připadala mi tak zná-
mou, ač jsem ještě nikdy před tím v tom kraji nebyl a pak ten podivný
sen. Vyptával jsem se vesničanů, ale ti  mi vyprávěli  samé strašidelné
historky,  z nichž jsem si nic nemohl vybrat.  Při tom mě odkazovali  na
starého Holáska, který prý ty věci ještě pamatuje.

Přivedli ho ke mně. Byl to výměnkář, dobrý osmdesátník, avšak ještě
velmi čilý. „Pozdrav Vás pánbůh, pantáto! Pojďte já Vám koupím pár piv
a Vy mi povíte o té chaloupce v lese.“

Šli  jsme do hospody,  usedli  za  stůl,  já  poručil  pívo a on,  napiv se
hodným douškem, začal povídat: „Toto bylo za Napoleónské vojny a to
jsem ještě tenkrát byl malý kluk a tam v té chalupě bydlel starý Práza
(zarazil jsem se neboť to bylo moje příjmení) a ten měl dva syny, jednoho
vlastního, Františka, druhého přijatého Josefa. Franta byl hodný kluk, učil
se dobře ve škole, dal se na řemeslo, vydělával hodně a posílal peníze
tátovi domů. Máma mu tenkrát už nežila. Za to ten druhý Pepík, to byl
darebák.  Už jako čtrnáctiletý  výrostek chodil  do hospody,  hrál  karty a
kradl tátovi peníze. Až jednou starý Práza povídá: „Pepíku, takhle to dál
nejde:  buď budeš žít  počestně,  nebo né a pak se Tě navždy zříkám.
Pamatuj si, že jsem Tě z dobré vůle za syna přijal!“ Pepík neuposlechl,
ale protože mu táta nedával žádné peníze, odešel na vojnu, ale jak se
zdá,  ani  tam  dlouho  nevydržel,  protože  jednoho  dne  našli  tátu  v té
chalupě zabitého a Franta, který se právě vrátil z vandru, ten tam ležel
v krvi a měl hlubokou jizvu na tváři, když ho ošetřili povídal, že to udělal
Josef. Josefa jednou chytili a zastřelili ho. Od té doby prý v té chalupě
straší. Povídali, že tam viděli starého Prázu a pak Pepíka, jak se mezi
sebou hádají. Kdož ví, co je na tom pravdy.“

Bylo zřejmo, že sen, který jsem měl, představoval onu událost. Pak
byla nápadná i shoda příjmení, protože jsem se do té doby nezabýval
genealogií svého rodu, nemohl jsem najít spojitosti mezi mnou a oněmi
lidmi. Když jsem se doma zeptal tatínka, co o tom soudí, řekl mi, že můj
pradědeček se jmenoval František a pocházel z Orlických hor i také něco
o  té  vraždě.  Nemohl  však  nic  říci  s jistotou,  poněvadž  pradědeček
zemřel,  když  můj  tatínek  byl  ještě  mlád  a  mimo  to  o  té  věci  nerad
vypravoval.
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Celá věc se vysvětlila teprve, když jsem se přehraboval ve starých
papírech rodinných. Našel jsem tam starý, zežloutlý a ztrouchnivělý list
na  němž  byl  vybledlým  švabachovým  písmem  napsán  dopis  mého
pradědečka mé prababičce (tenkráte byli ještě svobodni) z něhož uvedu
několik řádek: „...nelekey se milá Terezko až budess cjsti to co Ti nyní
pjssu.  Byl  gsem u sweho táty a zrowna ten den prjssel  k nam Gosef,
prjkrad se jako zlodjey do sednjce, zamordowal tatu, se mnou se pral,
chtjel  mie taky zamordowat,  ale trefil  mne genom do tware.  Gá gsem
lezjel  celau noc w krwi až mne rano hodnj lide nasslj  a wossetrowalj.
Když  gsem  byl  zas  zdrawey  kauk  gsem  se  do  chalupy.  Penjze  byly
wssecy wykradeny a Gosef utek…“

Nyní jsem nabyl jistoty, že můj pradědeček i ten František o němž mi
vypravoval  starý  Holásek  byla  jedna  a tatáž  osoba.  Zvláštní  náhodou
jsem přenocoval v jeho chalupě a ještě k tomu jsem měl sen v němž se
vyskytla strašná scéna zavraždění starého Prázy v níž jsem hrál úlohu
svého praděda. Možno tedy souditi, že ve mně ožila duše pradědečkova.
Těmito slovy uzavřel svůj článek Albert Práza.
 
Malá  poznámka  k předposlednímu  odstavci  v němž  je  výpis  z dopisu
Terezce.  Text  toho dopisu je přesně opsán tak jak se to tenkrát  psalo
i když pro současného čtenáře to vypadá jako nesmysl. Autor toho článku
opsal text dopisu i s chybami, které jeho pisatel napsal. Proto jsem text
toho  dopisu  i  s chybami  pisatele  přepsal  do  současného  písemného
projevu (viz níže). 
„...nelekej  se  milá  Terezko  až  budeš  čísti  to  co  nyní  píšu.  Byl  jsem
u svého táty a zrovna ten den k nám přišel Josef, přikrad se jako zloděj
do sednice, zamordoval tátu, se mnou se pral, chtěl mě taky zamordovat,
ale trefil mě jenom do tváře. Já jsem ležel celou noc v krvi až mne ráno
hodní  lidé  našli  a  vošetřovali.  Když  jsem  byl  zdravej  kouk  jsem  do
chalupy. Peníze byly všechny vykradeny a Josef utek…“

Poznáte nás?

Pětašedesátníci. Pětašedesátníci ne ročníkem, ale věkem. Je tomu již
dávno, dávno, co jsme opustili devátou třídu Základní školy v Dobrém.
Přímo v Dobrém již nikdo z nás nebydlí. Naše cesty se rozešly, ale víme
o sobě. Pravidelně jedenkrát za pět let se scházíme a vzpomínáme na
krásná bezstarostná léta prožitá na této škole. Tento rok bude pro nás
jubilejní. Padesát let od ukončení základní školy.
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Padesát let není málo. Mimo jiné budeme vzpomínat na čtyři spolu-
žáky, kteří již nejsou mezi námi. Milou, hodnou, cílevědomou a houžev-
natou Drahušku Pavlovou, s jasným cílem studovat konzervatoř, tichého
a pracovitého introverta Pepu Minaříka a všestranného extroverta, plného
plánů do budoucna Pepíka Pohla, který byl všem znám. Den co den jsme
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se s ním potkávali na silnicích, jako učitelem autoškoly nebo jako řidičem
autobusu. V měsíci květnu jsme se rozloučili s Maruškou Volfovou (Kup-
kovou) z Chmeliště. Svědomitou, pilnou žákyní a premiantkou třídy.

Dana Kořínková (Skučková)

100 let od narození Jaroslava Andrejse

V uplynulém roce by se dožil
100 let kamenický rodák pan Ja-
roslav  Andrejs,  skladatel,  sbor-
mistr  a rozhlasový hudební reži-
sér. Založil a vedl několik hudeb-
ních těles různého žánrového za-
měření i pěveckých sborů. Výraz-
nou  byla  zejména  jeho  činnost
v krajském studiu  Českoslovens-
kého  rozhlasu  v Hradci  Králové.
Má velké zásluhy o rozvoj hudeb-
ního  života  ve  východních  Če-
chách. Patřil k předním osobnos-
tem východočeské kultury druhé
poloviny minulého století.

Jaroslav Andrejs se narodil 6.
dubna  1919 v Kamenici  v chalu-
pě čp. 5. Do obecné školy chodil
v Dobrém,  na  měšťanku  v Dob-
rušce.  V mládí  však  neměl  na  růžích  ustláno,  hospodářství  jeho  otce
mnoho nevynášelo a Jaroslav si  musel vydělávat  tvrdou prací  i  mimo
domov. Měl mimořádný hudební sluch a od mládí tíhl k hudbě. Za těžce
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vydělané  peníze  nakupoval  odbornou  hudební  literaturu,  aby se  mohl
věnovat studiu stupnic, intervalů, akordů, harmonie, vlastností hudebních
nástrojů  a  dalších  tajů  této  múzy.  Jaroslav  měl  také  mimořádné
interpretační schopnosti, které prokazoval při hře nejprve na obyčejnou
harmoniku  a  později  na  chromatický  akordeon.  Na  ten  se  mu  složili
sousedé z Kamenice, kteří si povšimli jeho talentu. Sám, bez odborných
škol,  na  které  by  neměl  peníze,  se  tak  díky  své  nebývalé  vůli  stal
výborným muzikantem a hudebním odborníkem.

Svoji  profesionální  hudební  kariéru  zahájil  Jaroslav  Andrejs  v roce
1951 funkcí vedoucího hudebního vysílání Československého rozhlasu
v Hradci Králové. V hradeckém rozhlase založil hudební redakci a vytvořil
koncepci krajového hudebního vysílání. Svými pořady pak po dobu 36 let
popularizoval krajovou hudební tvorbu i východočeský folklór. Spolupra-
coval při tom také s pražským rozhlasem a televizí. 

Za  dobu celé  své  aktivní  činnosti  složil  Jaroslav Andrejs  přes  400
skladeb různých žánrů, nejvíce dechových a swingových. Tiskem u nás i
v zahraničí jich bylo vydáno téměř osmdesát. Zapsal a vydal tiskem na
400 lidových písní z východních Čech, z nichž více než stovku upravil pro
soubory i sólisty.

Žijící pamětníci však také možná vzpomenou na Jaroslava Andrejse
jako na vášnivého houbaře, amatérského stolního tenistu, nebo jako na
úspěšného  hráče  mariáše.  Zemřel  v roce  2009,  ve  věku  90  let  a  je
pochován na doberském hřbitově.

Hlinné před 80 lety – 1938

Povětrnostní poměry
Na začátku byla zima mírná. Sněhu bylo málo a mrazy téměř žádné.

Jaro bylo příznivé pro vývoj hospodářských rostlin. Ku konci nastala doba
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dešťů, takže vznikla obava, že obilí na polích v době žní se nesklidí. Když
nastaly žně, počasí se uklidnilo a čtrnácte dní bylo slunečno. Obilí se za
sucha dostalo domů. Jen hospodáři liknaví nesklidili včas, což se stalo
jejich pohodlností. Úroda byla dobrá. Podzimní práce se odbývaly celkem
dobře, neboť počasí bylo dosti dobré. Rychlé odbývání bylo znemožněno
tím, že mnoho mužů bylo  na vojně a  dobytek po přestálé  slintavce a
kulhavce byl zesláblý. Větší rolníci měli koně na vojně. Nezaselo se tolik
obilí jako jiná léta. Před Vánocemi začalo mrznouti. Byly mrazy až -22ºC.
Vánoce byly bílé.

Politické poměry
Rok 1938 zůstane pro náš národ rokem trpkého zklamání, neboť ti

naši největší přátelé nás v nouzi opustili, když nám bylo nejhůře. Měl to
býti jubilejní rok. Celý národ se připravoval na důstojnou oslavu 20tiletého
trvání  republiky.  Osud  ovšem  rozhodl  jinak.  Henleinovo  hnutí,  které
sjednotilo Němce u nás a tak dalo tomuto hnutí sílu, vynutilo si  zcela
vyjímečné poměry. Němci dožadovali se autonomie a naší vládě nastaly
těžké starosti. Nastala svízelná jednání. Němci byli neústupní, neboť za
sebou měli po připojení Rakouska k říši přes 70 milionů Němců, kteří je
podporovali. 21. května se rozhodla naše vláda obsaditi hranice vojskem,
četnictvem a finanční stráží. Byla to stráž nazvaná SOS. (SOS = „Spaste
naše  duše“).  Touto  naší  pohotovostí  jsme  zažehnali  nebezpečí  války,
poněvadž Německo poznalo, že naši přátelé nám pomohou a neopustí.
Couvlo. Nastoupila německá propaganda, která světu ukazovala, jak jsou
Němci  u  nás  utiskováni,  zatím  co  od  nás  ani  řádečka  na  obhajobu.
Jenom v tiskových relacích jsme vyvraceli tyto nepravdy a to dosti chabě.
Německá propaganda získávala čím dál tím více veřejné mínění Francie
a Anglie. Vyslán k nám byl z Anglie pozorovatel lord Runciman, který měl
zprostředkovati  dohodu  mezi  Němci  a  naší  vládou.  Nepodařilo  se  to.
Němci  stáli  na  svých  požadavcích  přes  to,  že  naše  vláda  jim  učinila
dalekosáhlé  ústupky.  Po  dlouhém vyjednávání  se  došlo  k  názoru,  že
Sudetští  Němci  po  řeči  kancléře  Hitlera  v  Norimberku  nepřijmou  ani
poslední návrh čsl. Vlády. Situace se přiostřila. President dr. Ed. Beneš
měl  10.  září  projev  k  občanstvu,  ve  kterém  vyzýval  všechny  občany
našeho státu ke klidu. Řekl: „Mluvím k vám především jako k lidem, kteří
chtějí klid a mír a mají v sobě navzájem ctíti lidskou důstojnost a dobrou
vůli“. Němci odpověděli na tuto řeč však násilnostmi a srážkami s bez-
pečnostními orgány. Proto 13. září vyhlásila vláda stanné právo v těchto
okresech: Cheb, Nejdek, Přísečnice, Loket a Kadaň. Později v Českém
Krumlově, Falknově, Karlových Varech a dalších okresech. A tak situace
byla stále vážnější a vážnější. I rozhodl se anglický ministerský předseda
Chamberlein navštíviti kancléře Hitlera v Norimberku. Sešli se spolu na
jeho letním sídle v Bertechsgadenu. Zde bylo jednáno o Československu
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bez  Československa.  Plán,  který  se  zde  ujednal,  byl  prozkoumán
nejdříve vládou anglickou a francouzskou a teprve potom oznámen naší
vládě  a  učiněn  nátlak  na  naši  vládu,  aby  jej  přijala.  A tak  20.  září
odevzdala  naše  vláda  odpověď francouzskému a anglickému vyslanci
v Praze,  v  níž  vyjadřuje  své  stanovisko,  jenž  jí  byl  tlumočen  vládou
britskou  a  francouzskou  a  která  umožňuje  další  diplomatické  jednání
v duchu smířlivosti. Dne 23. září odjíždí znovu min. předs. Chamberlein
za kancléřem Hitlerem do Německa. Sešli se v Gotesbergu na Rýně. 22.
září  promluvil  opět  do  rozhlasu  president  republiky.  Po  tomto  projevu
přijal president demisi vlády v čele s min. předs. dr. Milanem Hodžou. Po
té  jmenoval  novým  předsedou  vlády  a  min.  národní  obrany  Jana
Syrového, generálního inspektora čsl. branné moci. Dne 23. září v noci
vyhlášena  mobilisace  čsl.  záložníků  do  40  let.  Mobilisace  bezvadně
provedena  v  několika  hodinách.  Byli  jsme  našimi  spojenci  a  přáteli
zrazeni a opuštěni. Pod touto tvrdou skutečností rozhodla se naše vláda
vydati  území obsazené Němci Němcům. Rozhlasem oznámeno to lidu
21. září večer. Byla to strašlivá rána pro nás. Všude stály hloučky mužů a
žen a kanuly jim slzy po tvářích. Ruce byly zaťaty v pěsti bezmocným
hněvem a tváře ztvrdlé odhodláním brániti to, kde naší předkové po tisíc
let žili. 29. září sešly se čtyři velmoci, Anglie, Francie, Italie a Německo,
v Mnichově a vyzvaly nás, abychom přijali nové hranice, jak určily je. Měli
jsme volbu mezi zoufalou a bezvýhlednou obranou, která by znamenala
oběť nejen celého dospělého pokolení, ale i dětí a žen a mezi přijetím
podmínek, které s bezohledností, jsouce uloženy po nátlaku a bez války,
nemají  příkladu v dějinách.  Výrokem ve Vídni  jsme museli  dáti  území
obsazené Poláky Polákům a Maďary Maďarům. Náš národ i  tuto poh-
romu přijal s odhodláním, že si druhou republiku vybudujeme po svém. 

Dne 5. října vzdal se presidentského úřadu dr. Ed. Beneš a jeho úřad
zastával min. předseda.

Dne  30.  listopadu  zvolen  presidentem  dr.  Emil  Hácha.  Narodil  se
v Trhových Svinech. 

Dne 2. prosince ustavena byla nová vláda.
Předsedou vlády Rudolf Beran.

1. Jan Syrový, ministr národní obrany,
2. dr. Kapras, ministr školství a nár. osvěty,
3. D. Čipera, ministr veřej. prací,
4. dr. Chvalkovský, ministr zahran. věcí,
5. dr. Kalfus, ministr financí,
6. dr. Feicrabend, ministr zemědělství,
7. A. Eliáš, ministr dopravy, 
8. dr. Krejčí, ministr spravedlnosti,
9. dr. Fischer, ministr vnitra,
10. dr. Klumpar, ministr sociál. péče, zdrav. a těl. výchovy,
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11. dr. Šádek, ministr průmyslu, obchodu a živnosti,
12. dr. Havelka, ministr.

Pro Slovensko
Předsedou vlády dr. Jos. Tiso.

1. Pav. Teplanský, ministr financí, průmyslu, živn. a zeměď.
2. Matúš Černák, ministr školství a národ. osvěty,
3. dr. Durčanský, ministr železnic, pošt a veřej. prací,
4. dr. Vančo, ministr spravedlnosti.
5. Karel Sidor, ministr.

Pro Podkarpatskou Rus
Předsedou vlády dr. Aug. Vološin.

1. Jul. Révay, ministr.

Hospodářský život v naší obci
S  politickými  poměry  zároveň  projevovaly  se  nepříznivě  i  hospo-

dářské. Mnoho rodin utrpělo tím, že jejich mužové byli  na vojně. Ženy
samy nestačily  na  polní  práce.  Práce  v  polích  se  opozdila  a  mnohá
zůstala neoseta. Osevní plocha je tím menší. 

Naše obec byla postižena slintavkou a kulhavkou. První případ byl
u rolníka Jos. Pohla z Panského mlýna č. 74, kde onemocněl všechen
dobytek v chlévě. Rozšířila se do 37 dvorců.

21. května byli povoláni na vojnu dva muži. Rolník Václav Pohl z čís.
48 se na vojně v Liberci v rozrušení mysli oběsil. Byl převezen do Dob-
rého, kde na tamějším hřbitově k věčnému spánku uložen. Zůstala po
něm vdova a nezaopatřené dítě.

K odvodu se stavělo 6 branců a odveden z nich 1.
Začátkem měsíce června měly se konati v naší obci volby do obec-

ního zastupitelstva. Volby odpadly, neboť se strany dohodly a rozdělily si
mandáty  takto:  Domovina  5,  Čsl.  strana  lidová  5  a  komunistická  se
sociální demokracií 2. 

O svatodušních svátcích pořádala Místní osvětová komise přednášku
o slintavce a kulhavce. Promluvil ji zvěrolékař Jos. Danša ze Solnice.

V únoru byly rozhlasem pořádány přednášky pro výcvik obyvatelstva
v civilní protiletecké obraně. Občanstvo vyslechlo je ve škole.

Dne 23. září při mobilisaci odešli na vojnu 22 muži. Josef Preclík z čís.
30 byl při vykonávání své povinnosti na hranicích u Masarykovy chaty
postřelen do ruky teroristickými tlupami německými. Léčen byl ve vojen-
ské nemocnici v Josefově. Úraz nezanechal následků.

V měsíci září byl starostou zvolen opět Frant. Nefe, č. 1.
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Ceny
1 q pšenice     155 Kč – 160 Kč
1 q žita     125 Kč – 135 Kč
1 q ječmene                    130 Kč
1 q ovsa     110 Kč – 115 Kč
1 kg jablek   1,20 Kč – 1,60 Kč
1 kg hrušek   0,50 Kč – 1,20 Kč
1 kg švestek             1 Kč – 2 Kč
1 pětina ořechů      5,80 Kč
1 kg másla       14 Kč – 187 Kč
1 kg tvarohu        2 Kč – 2,50 Kč

1 vajíčko   0,40 Kč – 0,65 Kč
1 l mléka        1 Kč – 1,30 Kč
1 kg vepř. masa        12 Kč – 16 Kč
1 kg hov. masa         12 Kč – 14 Kč
1 par selat     140 Kč – 300 Kč
1 kůň              4000 Kč – 6000 Kč
1 kg tele ž.v.   3,50 Kč – 4,50 Kč
1 m3 pal. dříví         35 Kč – 75 Kč
1 m3 staveb. dříví  120 Kč – 170 Kč

Podle obecní kroniky připravil Josef Kučera

Krizový rok 1938

Rok 1938,  kdy jsme slavili  20.  výročí  trvání  samostatné  Českoslo-
venské republiky, byl pro nás velmi těžkým, stal se rokem vojenským a
těžkou zkouškou pro každého z nás. Od zabrání Rakouska Německem
změnila se vůči nám politika západních mocností. (S Francií a Ruskem
jsme měli smlouvu o vzájemné pomoci.) Do poslední chvíle nás spojenci
ujišťovali o dodržení smluv, když budeme napadeni Německem. Na jejich
rady byly hranice velkým nákladem nejmodernějším způsobem opevněny
a vybaveny. Říkalo se, že opevnění jsou lepší než Maginotova linie ve
Francii. Z naší obce pracovalo více dělníků na stavbě opevnění. V roz-
hodném okamžiku, kdy Německo zesílilo diplomatický i vojenský tlak na
nás, nabyly na západě převahy kruhy příznivé Německu, nechuť k válce
a strach z ní. Smlouvy nám nebyly dodrženy a naše republika obětována
SVĚTOVÉMU MÍRU. Zájem o naše pohraničí jevil se již 15. března, kdy
se v Dobrém na polním cvičení sešly celé prapory vojáků a to pěšího
pluku č. 48 z Nového Města n. Met., pěší pluk č. 4 z Dobrušky a pěší pluk
č. 30 z Rychnova n. Kn. A oddíl dělostřelců z Josefova. 29. dubna bylo
okolo Dobrého polní cvičení 1. praporu pěšího pluku č. 4 z Dobrušky a
jednoho praporu pěšího pluku č. 48 z Nového Města n. Met.

21. května v noci povoláni do zbraně, na četnické stanici vyzbrojeni a
místními dopravními prostředky odvezeni autobusem a auty do Deštné
Vilém Červený č. 23, Josef Dusílek č. 91, Josef Kupka č. 64, Alois Matějů
č.  21,  Alois  Mňuk č.  43,  Josef  Netík  č.  6,  J.  Neugebauer č.  34,  Cyril
Novák č. 45, Alois Novotný č. 73, Jaroslav Pavlíček č. 44, Alois Preclík č.
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53,  Josef  Poul – Živina č.  1,  Pavel  Klubrt  – Živina č.  2.  S nimi odjel
četnický strážmistr Fr. Skrbek a četnický strážmistr Fr. Macák. V 6 hodin
ráno byli již všichni v Deštném. Přiděleni byli stráži obrany státu (SOS) na
hranicích a sice u Masarykovy chaty na Šerlichu až k Černému kříži.
Těžkou  službu  stěžovalo  velmi  nepříznivé  a  silně  deštivé  počasí.  28.
května darovala obec Dobré prkna, hřebíky, lepenku, aby si naši vojáci
mohli postavit strážnou boudu. Ta byla asi v týdnu, 200 m od Masarykovy
chaty směrem k Černému kříži,  postavena a  nazvána Doberačka.  Po
šestinedělní  službě  byli  vojáci  propuštěni,  ale  oba  četníci  zůstali  ve
službě na hranicích až do podzimu. 21. května ráno byli povoláni další
záložníci Fr. Hofman č. 85, Josef Mádr č. 107, Josef Mňuk č. 43, Výclav
Netík č. 49, Alois Škoda č. 50, Václav Trojan č. 72, z Chmelišť Fr. Pilc
č. 19, Jindřich Pinkas č. 26, Jan Trojan č. 10, v 11 hodin pak Fr. Poláček
č. 86. Ti všichni nastoupili službu u svých vojenských útvarů a vrátili se
domů asi za 4 týdny. Ve spěchu byla obsílka určená Fr. Hofmanovi č. 85
doručena Fr. Hofmanovi č. 13. ten také narukoval a vojákoval 14 dní, než
se omyl vysvětlil. Dne 14. září ve 3 hosiny ráno byli povoláni na mimo-
řádné cvičení  a přiděleni  ke službě na hranicích u  Deštného.  Samuel
Andrš č. 106, Václav Mráz č. 9, František Mňuk č. 57, Josef Pohl č. 11,
Fr. Štefanides č. 51, Alois Šinták z Petrovic č. 1, Václav Marek č. 16, Fr.
Pilc  č.  19 z  Chmeliště,  Fr.  Hazdra učitel  měšťanské školy.  V 9 hodin
dopoledne byli povoláni ke svým vojenským útvarům Václav Netík č. 49,
Václav Trojan č. 72. Na řádném cvičení již byli Josef Franc č. 90 a Fr.
Netík č. 47 (Rybnický). Poslední jmenovaný podlehl 16. září v nemocnici
ve Falknově n. Ohří (Sokolov) zranění, které utrpěl ve výkonu služby od
spolubojovníka Němce. Byl převezen do Dobrého a 19. září měl pohřeb
s vojenskými poctami. Poručík z Dobrušky položil  na jeho rakev, zaha-
lenou státní vlajkou, věnec od presidenta republiky.

17. září v 21 hodin byli opět povoláni vojíni SOS. Byli to Vilém Červe-
ný, Josef Kupka, Josef Matoulek, Alois Mňuk, Josef Neugebauer, Alois
Novotný, Jaroslav Pavlíček, Alois Preclík, Vladimír Klubrt; vyzbrojeni byli
opět v Dobrém a dopraveni autem do Deštného. Službu konali opět na
úseku Masarykova chata – Černý kříž. O nedělích chodívali k vojákům
návštěvy rodinných příslušníků a známých.

Vojíni SOS (sosáci) byli 21. září v půl páté ráno napadeni útočným
oddílem z říšskoněmecké strany.  Masarykova chata byla poškozena a
zraněn vojín František Preclík z Hlinného č. 30. Auto nájemce chaty bylo
zcela spáleno. Večer pak přečetl  v rozhlasu Zdeněk Štěpánek sdělení
vlády,  že  Francie  a  Anglie  nám doporučily  vyhovět  Německu  a  učinit
územní ústupky. Jinak přestanou býti našimi spojenci a nepomohou nám.
Byla to zpráva zdrcující a mnoho lidí, žen i mužů, zaplakalo. Lidé shro-
mažďovali se venku a společně vše probírali. Chvíli se zdálo být situace
lepší, ale zakrátko zase horší.
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23. září byla vyhlášena mobilizace ve 20 hodin a 15 minut. Sousedé
se opět shlukovali a 24. září v 5 hodin ráno byly vyvěšeny mobilizační
vyhlášky a v 11 hodin dopoledne nebyl jediný mobilizovaný muž ve vsi.

28. září stalo se Dobré střediskem pro sestavování pracovních čet.
Sešlo se tu pracovníků z široikého okolí. Dostali krumpáče a lopaty, byli
rozděleni do pracovních rot a odcházeli ku hranicím. Doberští odcházeli
přes Chmeliště a Tulešov na Jedlovou. Bleskově se střídaly události.

29. září přišlo nařízení odevzdat radia na poštu. Vrácena byla 2. 10.
30.  září  bylo proklamováno odstoupení všech částí  republiky obyd-

lených  německým  obyvatelstvem  k  německé  říši.  To  také  znamenalo
přemístění vojska z hranic do vnitrozemí. V našem kraji měla změna hra-
nic  za  následek  přemístění  vojsk  za  Deštnou.  Přes  Dobré  přešel  jen
jeden prapor, který byl pak umístěn ve Lhotě-Netřebě.

7.  října  dostal  řídící  učitel  státní  menšinové  školy  v  Mnichové  se
sídlem v Lomech rozkaz vyklidit  školu.  Odstěhoval  proto  školní  knihy,
dklady i se stolem do zdejší školy. Zařízení bytu k Josefu Volfovi v Dob-
rém.

10.  října byl  umístěn jeden oddíl  SOS na Chmeliště.  Stravovali  se
zDobrého od řezníka Josefa France. Oddíl s doberskými vojíny přesídlil
od Masarykovy chaty do Skuhrova n. Běl.

Zdejší četnické stanici dostalo se posily. Byli sem přiděleni tito četníci: 
Št. strážmistr Jaroslav Brož 11. 10. - 25. 10.
Št. strážmistr Antonín Hofman 11. 10. - 25. 10.
Strážmistr Rudolf Čermák st. Slovenská Volová 30. 6. - 11. 10.
Strážmistr Josef Jánský z Úpice 28. 10. - 31. 1. 1939
Strážmistr Jaroslav Zemánek 26. 11. - 31. 1. 1939
Strážmistr Jan Lapoš 30. 10., odešel na Slovensko 1. 3. 1939

Přemístěni na zdejší stanici byli:
Št. strážmistr Matěj Směták 28. 12. z Deštné
Strážmistr František Tmej 28. 12. z Deštné

Záložníky z Chmelišť i ze Skuhrova vystřídali státní policisté, ale jen
na krátkou dobu. Doberští muži SOS demobilisovali 20. 10. Ostatní vojáci
se vraceli domů porůznu v říjnu a počátkem listopadu. Pouze jeden, který
byl přidělen na Slovenko, vrátil se až koncem listopadu.

Říšskoněmečtí  vojáci  za  pomoci  ordnerů  10.  10.  určili  hranice  za
Šlitrovou  pilou  v  Mnichové  k  soše  Panny  Marie,  po  aleji  za  hájenku
v Tulešově, pak po silnici k Chmelišti  přes Stiflink k Šedivinám a Plas-
nicům.

11.  10.  posunuli  hranici  k  Zajícovu  mlýnu  a  tulešovskému potoku.
Zabrali i Šlitrovu pilu. Na silnici v Tulešově a ve Stiflinku udělali záseky.

13. 10. objevili se dřevěné tabule s nápisem „Halt! Demarkationslinie‟
už na Lomech. Škola byla v říši,  statek pana Fr.  Kučery v ČSR. Jiný
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hospodář  měl  statek  v  říši,  stodolu  v  ČSR.  Občanům z  Chmelišť  za
demarkační čárou, nebránili v cestě za nákupem do Dobrého a zpět.

20. října byla tabule  „Halt!‟ hned nad Starou Návsí. Tím se většina
doberských obecních i selských lesů ocitla za čárou. Tuto hranici ordneři
řádně označili tak, že za každých asi 10 m osekali strom až doběla. Od té
doby také bránili  všem občanům za demarkační čárou choditi  dolů,  a
nutili je nakupovat v Deštném. Ale lidé radši nakupovali v Dobrém a domů
„pašovali‟.

Na 25. listopad ohlášena rozhraničovací komise. Z německé strany
byl  mimo  několika  vojáků  a  ordnerů  vyslán  nejvyšší  inspektor  říšské
finanční  stráže.  Z  české  strany  byli  přítomni  podplukovník  Hartman
z dobrušské  posádky,  okresní  hejtman  Dr.  Vožický,  komisař  politické
správy JUDr. Stöcher z Kounova, poručík četnictva Votruba a vrchní čet.
strážmistr  doberský  St.  Šašek  a  zástupci  obcí  Dobré,  Rovné,  Lomy.
Hranice stanovovány s ohledem na každou chalupu Němce,  aby byla
v říši, na české obyvatele ohled brán nebyl. Hranice byla stanovena po
cestě od Víchovy chalupy v Rovenských Šedivinách přes les k zadním
Chmelištím. Hranice přechází od zadních Chmelišť nad Starou Náves,
kde odbočuje cesta do selských lesů, pokračuje Syrovcem, tak aby celý
majetek  lomeckých  občanů  patřil  k  říši.Tímto  rozhraničením  zbyla
z doberských lesů pouze část Šimonovska (pod Prázovkou) asi 19 ha. Za
hranicemi zůstalo 143 ha. Obec Dobré se lesů nechtěla jen tak vzdát.
Dva zástupci  obce podnikli  dvě cesty do Rokytnice v Orl.  Horách,  ale
dozvěděli  se  pouze  adresu  úřadu,  kam  se  obrátit.  Ale  lesy  se  obci
nevrátily. Pouze se podařila výměna pozemku pana Pohla z Mnichové ze
středu lesa za pozemek u hranice Mnichové.

V žalosti  i  radosti hledá každý kamaráda a tak i  u nás scházeli  se
mladí i starší k smutné besedě. Hovořeno tak i tak. V družnosti ulehčilo
se žalu. Názor, že by bylo lépe čestně zhynout v boji, než potupně žít,
nebyl ojedinělý. Události střídaly se skoro každou hodinu a dle toho jakou
dávaly možnost na obranu a udržení naší drahé republiky byla nálada
mezi sousedy smutnější nebo veselejší.

Ze zápisů Fr. Kárníka z doberské kroniky vybrala M. Suchánková
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Plnění programu zastupitelstva za rok 2018

1. Úprava centra obce Dobré, autobusové stání, čekárna, chodníky,
ozelenění  (předpokládané  náklady  700  tis.  Kč  –  nebylo  reali-
zováno

2. Úpravy a opravy místních komunikací k Osečnici a Chmelišti čp.
1 (předpokládané náklady 1,6 mil. Kč) – kompletně zrealizováno
(komunikace Hlinné – Osečnice za ca 927 tis. Kč, komunikace na
Chmelišti k čp.1 za ca 766 tis. Kč)

3. Venkovní kanalizace a ČOV u čp.  110 v Dobrém a přestavba
dílen u ZŠ (předpokládané náklady 2 mil. Kč, z toho dílny 1,3 mil.
Kč  a  ČOV  700  tis.  Kč)  –  kompletně  zrealizováno  (venkovní
kanalizace a ČOV za ca 815 tis. Kč, přestavba dílen u ZŠ za ca
1,522 mil. Kč)

4. Přestavba čp. 9 (bývalá pošta) v Dobrém na sociální byty (pří-
prava projektové dokumentace, povolení – předpokládané nák-
lady 600 tis. Kč) – stavební povolení vydáno 27. 8. 2018

5. Výměna  řadu  pro  přívod  vody  a  zřízení  elektropřípojky  pro
vodojem  Kamenice  (předpokládané  náklady  1,3  mil.  Kč)  –
kompletně zrealizováno za ca 1,561 mil. Kč

6. Oprava  a  údržba  centra  obce  Rovné  včetně  požární  nádrže
(předpokládané náklady 400 tis. Kč) nebylo realizováno

7. Dokončení územního plánu obce – územní plán nabyl účínnosti
7. 7. 2018

8. Snaha o získání  pozemků k  výstavbě  RD –  proběhlo  jednání
s vlastníky pozemků bez dohody o prodeji pozemků

9. Úprava zahrady v MŠ Dobré (předpokládané náklady 300 tis. Kč)
–  obdržena  dotace,  probíhá  administrace  projektu  pro  výběr
dodavatele

Nad rámec schváleného programu zastupitelstva byl  v roce 2018 pro-
veden úplatný převod vlastnického práva k projektové dokumentaci, dále
bylo  postoupeno  oprávnění  užít  autorské  dílo  (licence)  –  projektovou
dokumentaci a proběhl převod práv a povinností z vydaných správních
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rozhodnutí  pro  stavbu  „Bytový  dům  –  5  bytových  jednotek,  čištění
odpadních vod a kanalizační přípojka“ - vše v celkové úplatě za ca 533
tis. Kč. V souvislosti s touto akcí byla dále uhrazena dokumentace pro
provádění stavby a výkaz výměr a rozpočet – vše v ceně ca 152 tis. Kč.

Hospodaření obce za rok 2018

Příjmy:                                     rozpočet Kč             změny v Kč           plnění v     Kč
DPFO – závislá činnost 2 750 000 3 217 300 2 217 285,75
DPFO – sam. výděl. činnost 72 000 74 000 73 927,80
DPFO – kapitálové výnosy 250 000 305 000 292 423,15
daň z příjmů PO 2 655 000 3 075 300 3 075 261,05
daň z příjmů PO – obec 82 650 82 650 82 460,00
daň z přidané hodnoty 5 372 000 6 322 000 6 211 682,48
odvod za odnětí půdy 1 000 1 200 1 127,70
odvod za odnětí lesní půdy 15 000 15 000 3 264,52
poplatky za komunální odpad 601 000 616 000 613 447,00
poplatky ze psů 15 000 17 000 15 900,00
užívání veř. prostranství 25 000 25 000 21 640,00
poplatky z ubytování 0
daň z hazard. her 50 000 80 000 77 116,64
z výtěžku prov. loterií 16 000 16 000 47,89
úhrady z vydob. nerostů 32 500 32 500 31 784,65
správní poplatky 16 000 21 000 19 976,00
daň z nemovitostí 705 000 705 000 698 425,46
dotace ze SR 174 300 174 300 174 300,00
neinv. transfery ze SR – volby 0 211 920 211 924,00
neinv. transfery SR – ZŠ+UP 0 819 690 819 680,80
obchod – nájemné 44 880 44 800 44 880,00
vodné 23 300 4 337,00
sport. zaříz. v maj. obce 50 000 50 000 50 000,00
nájem zdravotní středisko 12 000 12 000 12 000,00
byty – nájemné 44 300 44 300 44 292,00
náj. z nebyt. prostor 55 100 63 100 62 180,00
knihovna – přepl. el. 2017 4 000 3 857,42
kulturní komise dar 9 000 8 617,00
veřejné osvětlení – přepl. el. 2017 0 4 800 3 142,00
nájemné z hrobů 27 000 27 000 22 500,00
místní hosp. za úklid klestu 82 400 82 306,40
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komunální odpad – prodej pytlů 2 000 2 000 1 020,00
zpětný odběr odpadů z obalů 92 000 122 000 122 477,50
ochrana půdy a spodní vody 94 000 94 000 78 426,00
hasiči – přepl. el. 2017 0 100 28,00
pronájem pozemků 324 100 324 100 302 605,50
prodej pozemků 15 000 105 000 103 250,00
místní správa ostatní 10 000 10 000 17 344,00
místní správa – dar 94 000 94 000,00
úroky                                                 2 100                      2 300               2 224,82
celkem 13 604 930 16 701 162,53

Výdaje:                               rozpočet v Kč             změny v     Kč           plnění v Kč
obchod opravy 25 000 25 000,00 13 007,00
silnice 2 150 000 2 150 000,00 1 992 658,30
odstavné plochy, chodníky 40 000 40 000,00 0,00
voda 1 440 000 1 651 000,00 1 650 417,00
kanalizace 840 000 1 012 800,00 1 011 982,81
mateřská škola – dotace 445 030,00 445 024,00
mateřská škola 960 000 1 120 000,00 1 120 000,00
základní škola – dotace 171 880,00 171 868,80
základní škola 1 104 000 1 104 000,00 1 104 000,00
knihovna 50 000 50 000,00 46 539,00
kronika 12 500 12 500,00 12 000,00
obnova kulturních památek 0 0,00 0,00
Ročenka + Panorama 30 000 30 000,00 26 276,00
ostatní osobní výdaje 49 000 105 000,00 100 088,00
kulturní komise věcné dary 26 000 26 000,00 26 468,00
sport. zař. v majetku obce 50 000 50 000,00 0,00
tělovýchova 539 000 539 000,00 539 000,00
dar – zahrádkáři + A Rocha 27 000 56 000,00 55 645,00
zdravotní středisko 12 000 12 000,00 12 000,00
hospice 5 000 5 000,00 5 000,00
pomoc zdravotně postiženým 15 000 30 000,00 30 000,00
bytové budovy 605 000 929 500,00 814 140,20
nebytové budovy 1 922 000 2 522 000,00 2 490 048,33
veřejné osvětlení 135 000 166 000,00 164 120,56
hřbitov 250 000 250 000,00 9 772,50
místní hospodářství 1 430 000 1 130 000,00 820 810,98
odvoz nebezp. odpadů 31 000 31 000,00 26 039,00
komunální odpad 572 500 697 500,00 696 858,50
svoz tříděného odpadu 150 000 169 000,00 168 956,00
ochrana půdy a spodní vody 94 000 94 000,00 93 978,00
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služby – veřejná zeleň 350 000 350 000,00 179 406,88
linka bezpečí 2 500,00 2 500,00
lokální výstražný systém 16 000 26 000,00 21 546,72
hasiči 201 000 229 300,00 228 685,52
zastupitelé 1 631 300 1 631 300,00 1 515 637,00
volby do zastupitelstva obcí 75 000,00 54 577,37
volby prezidenta ČR 65 950 70 140,00 68 569,37
územní plán 0 0,00 48 400,00
budovy, haly, stavby 300 000 300 000,00 19 500,00
místní správa 1 576 000 1 326 710,00 1 343 797,17
příspěvky DSO 29 000 29 000,00 25 118,00
služby bank 12 000 12 000,00 10 863,60
služby peněž. úst. - poj. majetku 60 000 60 000,00 59 652,00
daň práv. osob za obec 82 650 82 650,00 82 460,00
vratka dotací - volby                        21 200               21 200,00             21 938,88
celkem 18 840 010,00 17 329 350,54

Program zastupitelstva obce Dobré na rok 2019

1. Výběr dodavatele a zahájení výstavby bytového domu 5 BJ 
(1 000 000 Kč)

2. Rekonstrukce rybníka v Rovném (460 000 Kč)
3. Úprava centra obce v Dobrém (1 400 000 Kč)
4. Údržba obecních budov (viz níže)
5. Pořízení techniky pro hasiče (270 000 Kč)
6. Pořízení techniky pro hasiče (30 000 Kč)
7. Vytipování míst na průzkumné vrty Dobré, Hlinné, Kamenice (150

000 Kč)
8. Úprava lesních komunikací (100 000 Kč)
9. Opravy kanalizační sítě (100 000 Kč)
10. Administrace projektu na přestavbu čp. 9 na sociální byty (440 

000 Kč)
Celkem za 3 950 000 Kč

4. údržba obecních budov
• základní škola I. stupně, oprava chodníku (30 000 Kč)
• základní škola II. stupně, vlhkost stěny do pole, kontrola střechy 

(45 000 Kč)
• základní škola II. stupně, průjezd k nové zástavbě (10 000 Kč)
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• mateřská škola, výměna poklopu na septiku (10 000 Kč)
• mateřská škola, výměna venkovních vchodových dveří a 

vchodových dveří do kuchyně (40 000 Kč)
• bytový dům čp. 141, úpravy prostoru pro popelnice (100 000 Kč)
• bytový dům čp. 141, oprava komunikace (30 000 Kč)
• bytový dům čp. 141, úpravy svahu u PZP a okolního pozemku 

(30 000 Kč)
• bytový dům čp. 141, oprava kanálů, šachet a dešťové kanalizace 

(10 000 Kč)
• obecní dům, výměna vzduchotechniky, nátěr sluchovodu, úpravy 

osvětlení v budově, úpravy závad z revize plynových topidel (105
000 Kč)

• obecní dům, oprava komunikace u výjezdu (5 000 Kč)
• obecní úřad, zařízení kanceláře starosty (87 000 Kč)
• bývalá škola v Hlinném, výměna oken a prosakujících stoupaček 

(44 000 Kč)
• bývalá škola v Hlinném, krytina na přístřešek na dřevo (16 000 

Kč)
• kadeřnictví Kamenice, výměna vstupní stěny s dveřmi, případná 

výměna vnitřních křídel výloh (50 000 Kč)
• kadeřnictví Kamenice, zateplení stropu (20 000 Kč)
• kovárna, chodník k venkovním záchodům (10 000 Kč)
• sportovní areál, pořízení skříně na vybavení víceúčelového hřiště

(15 000 Kč)
• sportovní areál, nové sítě na branky (15 000 Kč)
• sportovní areál, výměna pletiva (10 000 Kč)
• dětské hřiště, oplocení u hlavní komunikace (80 000 Kč)
• vodojem a jímací nádrž, oprava česla a betonových stěn a dna 

jímací nádrže (50 000 Kč)
• vodojem Hlinné, výměna poškozeného oplocení (80 000 Kč)
• u Lípy svobody v Kamenici, oprava vypouštění vody z potrubí (5 

000 Kč)
• vybudování zázemí pro obecní pracovníky, sklad, WC, šatna (80 

000 Kč)
Celkem za 1 000 000 Kč

23



Návrh rozpočtu na rok 2019

Příjmy
DPFO – záv. činnost 3 217 300
DPFO – sam. výděl. čin. 74 000
DPFO – kap. výnosy 292 500
daň z příjmů PO 3 075 000
daň z příjmů PO – obec 114 760
daň z přidané hodnoty 6 112 000
odvod za odnětí půdy 1 000

12 986 560
odvod za odnětí les. půdy 3 300
popl. za kom. odpad 614 000
poplatky ze psů 15 900
užívání veř. prostranství 21 700
poplatky z ubytování 0
úhrady z vydob. nerostů 32 000
daň z hazard. her 78 000
z výtěžku prov. loterií 2 000
správní poplatky 20 000

daň z nemovitostí 698 500
dotace ze SR 188 800
pronájem pozemků 320 000
obchod – nájemné 44 900
vodné 0
sport. zař. v maj. obce 50 000
byty – nájemné 44 500
ochrana půdy a sp. vody 15 600
nájemné z nebyt. prostor 62 200
nájemné zdrav. stř. 12 000
nájemné z hrobů 14 000
kom. odpad – pr. pytlů 1 000
zpětný odběr odpadů 130 000
místní správy ostatní 20 000
úroky                                       3   000
celkem 28 364 520

Výdaje
obchod opravy 18 000
dar poj. prodejna Marta 12 000
služby – silnice 300 000
opravy 135 000
odst. plochy, chodníky 30 000
chod. u Kov., průj. ZŠ 20 000
voda el. energie 20 000
opravy vodovodů 380 000
budovy, stavby voda 150 000
kanalizace - materiál 10 000
el. energie – ČOV 20 000
opravy 115 000
rekonstr. ryb. Rovné 460 000
mateřská škola 1 150 000
základní škola 1 104 000
ost. osob. výd. – knihovny 24 000
materiál 1 000
voda 500
plyn 24 500
kultura KR – dar 3 000

ost. osob. výd. – kronika 12 000
materiál 500
obnova kult. památek 0
služby – MSP Ročenka 70 000
dar Panorama 7 000
kult. komise – věc. dary 26 000
ost. osob. výdaje 35 000
potraviny 4 000
tiskoviny (blahopřání...) 1 500
materiál 2 500
služby 10 000
pohoštění 5 000
sport. zaříz. v maj. obce 30 000
materiál 15 000
oprava pletiva 10 000
tělovýchova 539 000
dar – zahrádkáři, A Rocha 30 000
zdravotní středisko 12 000
hospice 2 000
pomoc zdrav. postiženým 15 000

24



dar farní charita 15 000
byty - oprava 20 000
projektová dokumentace 
   na přestavbu 1 440 000
krytina, zateplení stropu   

kadeřnictví 60 000
voda – nebyt. budovy 0
el. energie 65 000
služby 30 000
opravy budov 382 000
dílna MH, šatna, WC, 
   sklad 80 000
veř. osvětl. el. energie 125 000
opravy + údržba 50 000
platy zaměstnanců 430 000
ostatní osobní výdaje 10 000
pojistné na soc. zab. 138 000
pojistné na VZP 60 000
ochranné pomůcky 5 000
materiál 25 000
el. energie 30 000
nájemné 21 600
školení 7 000
ostatní služby 5 000
opravy a udržování 4 000
úp. stř. obce, plot DH 1 480 000
hřbitov vodné 5 000
hřbitov služby 15 000
odvoz nebezp. odpadů 40 000
materiál 3 000
úpr. pro popelnice u 141 100 000
svoz odpadu 720 000
svoz tříd. odpadu 200 000
ochrana půdy a sp. vody 60 000
ostatní výdaje 30 000
materiál veř. zeleň 30 000
služby – veřejná zeleň 320 000
údržba svahu u 141 30 000
projekt zahrada MŠ 590 000

5 000
lokál. výstražný systém 20 000
ost. osob. výd. – hasiči 35 000
ochranné pomůcky 15 000

DHDM 50 000
materiál 20 000
el. energie 30 000
pohonné hmoty 14 000
služby telekomunikací 5 000
služby peněž. ústavů 8 000
školení 20 000
ostatní služby 7 000
opravy 2 000
neinvestiční příspěvky 2 000
pořízení stroje, přístroje,
   zařízení 290 000
odměny čl. zastup. 1 150 000
pojistné na soc. zabezp. 190 000
pojistné na VZP 160 000
platy zaměst. – míst. spr. 605 000
ostatní osobní výdaje 12 000
pojistné na soc. zabezp. 195 000
pojistné na VZP 90 300
povinné úraz. pojištění 10 000
knihy, uč. pomůcky, tisk 5 000
DHDM 90 000
materiál 25 000
vodné 1 000
plyn 55 000
el. energie 20 000
služby pošt 11 000
služby telekomunikací 25 000
školení 15 000
poplatky a údržba progr. 45 000
ostatní služby 50 000
cestovné 12 000
neinv. přísp. a náhr. 40 000
neinv. transfery PO 3 000
neinv. transfery obcím 5 000
platby daní a poplatků 32 000
platba popl. obcím 15 000
příspěvek DSO, MAS, PV 29 000
služby bank 12 000
pojištění maj. obce 120 000
daň práv. osob za obec 114 760
vratka dotací - volby              88   800
celkem 15 377 960
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Financování
rezerva na krizové situace a odstranění jejich následků, případné použití 
bude hrazeno z přebytku minulých let 355 000 Kč

Přebytek hospodaření z minulých let
zůstatek na bankovních účtech 6 649 347,46 Kč

Rozpočet se schvaluje jako vyrovnaný.
Rozpočet se schvaluje se závaznými ukazateli paragrafy.

Vysvětlivky ke zkratkám
DPFO daň z příjmu fyzických osob
PO právnických osob
SR státní rozpočet
VZP veřejné zdravotní pojištění
DHDM drobný hmotný dlouhodobý majetek
DSO Dobrovolný svazek obcí
ČOV čistírna odpadních vod
ZŠ základní škola
MŠ mateřská škola
SDH sbor dobrovolných hasičů
MAS místní akční skupina
PV Pohoda venkova
DHM drobný hmotný majetek
MSP místní sdělovací prostředky
DH dětské hřiště

Zpráva o hospodaření v lesích za rok 2018

V roce 2018 byly  lesy obce postiženy rozsáhlou větrnou kalamitou.
Nebyla proto prováděna žádná úmyslná těžba. Celkem bylo v lesích obce
a lesích pronajatých zpracováno 5 940,81 plm kalamitního dřeva. Z toho-
to  množství  bylo  5 193,52  plm  dřevo  jehličnaté  a  747,29  plm  dřevo
listnaté. 

Ze  dřeva  jehličnatého  bylo  2 348,67  plm  jakosti  III  ABC,  2 421,15
surových kmenů a 430,62 plm palivové dřevo. Ze dřeva listnatého bylo
118,39 plm jakosti  III  ABC, 628,90 surových kmenů. Podle dřevin bylo
4 999 plm smrku, 195 plm jedle, 602 plm buku, 30 plm javoru a 115 plm
břízy.
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Zalesněno bylo celkem 4,15 ha holin. Smrk byl vysázen na ploše 2,20
ha v počtu 9 800 ks, modřín na ploše 0,15 ha v počtu 500 ks, buk na
ploše 1,70 ha v počtu 10 000 ks, olše na ploše 0,10 ha v počtu 300 ks.
Přirozená obnova lesa byla na ploše 1,40 ha, složení smrk a buk. Pro rok
2019  zbylo  k zalesnění  2,70  ha  holin.  Prořezávky  byly  provedeny  na
ploše 17,38 ha.

Náklady  na  středisko  lesy  činily  5 610  520,95  Kč.  Výnosy  činily
6 840 100,36 Kč. Zisk střediska lesy činil 1 229 579,41 Kč. Středisko lesy
hradilo  ztrátu  střediska  režie  ve  výši  319  872  Kč.  Nájemné  z lesů
uhrazené  vlastníkům  činilo  508 000  Kč.  Dar  byl  poskytnut  ve  výši
122 000 Kč. 

Ladislav Michl, prokurista

POTŘEBUJETE POMOC ?
Farní charita Dobruška nabízí sociální službu Osobní asistence.

Již osmým rokem v Dobrušce a jejím blízkém okolí pomáháme lidem,
kteří  z důvodu věku, chronického onemocnění nebo zdravotního posti-
žení potřebují pomoc jiné osoby. 

Poskytujeme  terénní  sociální  službu  osobní  asistence  v domác-
nostech uživatelů, tedy v prostředí, které důvěrně znají. Mají jistotu zná-
mého  místa,  ke  kterému  je  poutají  vzpomínky  a  osobní  věci.  Služba
pomáhá  nejen  uživateli,  ale  i  pečujícím  osobám  z kruhu  rodiny.  Díky
pomoci někoho dalšího nejsou v tíživé situaci sami. 

Nejen starší osoby, ale i mladší lidé se cítí osamoceni a bezmocní,
pokud  zůstanou  doma  sami,  bez  pomoci,  často  upoutáni  na  lůžko.
Osobní  asistentka  se  stává  nejen  dobrým  pomocníkem,  ale  také
společníkem, zpovědníkem, a rovněž přítelem.

Zajišťujeme tyto základní činnosti
• pomoc při zvládání běžných úkonů péče o vlastní osobu (např.

pomoc  při  podávání  jídla  a  pití,  při  oblékání  a  svlékání,  při
samostatném pohybu, při přesunu na lůžko nebo vozík apod.)

• pomoc při osobní hygieně (např. mytí rukou, pomoc při použití
WC)

• pomoc při zajištění stravy (např. pomoc při přípravě jídla nebo
pití)
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• pomoc při  zajištění  chodu domácnosti  (např.  pomoc s údržbou
domácnosti a osobních věcí, při nákupu)

• výchovné, vzdělávací a aktivizační činnosti (např. luštění křížo-
vek, předčítání, hraní společenských her atd.)

• zprostředkování  kontaktu  se  společenským  prostředím  (např.
doprovázení k lékaři, na zájmové a volnočasové aktivity)

• pomoc při uplatňování práv, oprávněných zájmů a při obstarávání
osobních záležitostí (např. jednání na úřadech)

Více informací o osobní asistenci a zavedení služby se dozvíte na našich
webových stránkách www.dobruska.charita.cz nebo na telefonním čísle
+420 777 877 475. 

Bc. Teresa Jiroušková, sociální pracovnice

To mi hlava nebere

Jedu takhle v září přes Beranec do Skuhrova a na mostě přes potok je
několik plastů z auta. „To se zde asi někdo vyboural“, říkám si a jedu dál.
Pak se šla manželka projít a když se vrátila, říká: „Někdo vyhodil v Be-
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ranci z mostu do potoka nějaké věci z auta“. Nedá mi to a jedu se tam
podívat.  A opravdu.  Snad plný vozejk  za  auto,  možná několik.  Pneu-
matiky,  sedačky,  všechny možné plasty z demontovaného auta.  To mi
hlava nebere. Vždyť to může uložit na sběrný dvůr. Je jich v okolí hned
několik. V Dobrém, ve Skuhrově, v Deštném a určitě i jinde. Ale tenhle
člověk bez mozku to raději vyhodí do přírody. Jak jednoduché. Ještě, že
bylo sucho a v potoce netekla žádná voda. Jinak by to bylo odplavené po
potoce  bůh  ví  kam.  Informoval  jsem starostu  Láďu  Michla  a  ten  tam
poslal obecní zaměstnance a ti to všechno hned uklidili a odvezli. 

Myslel jsem si, že se toto v dnešní době už stát nemůže. Mýlil jsem
se. Vždy se najde někdo, kdo se chová jako „prase“. Jako prase ne, to
bych tomu praseti hodně křivdil. Je to prostě člověk. Ona mu to Příroda
někdy vrátí. Vy se ale tak nechovejte.

Josef Kučera

Mateřská škola Dobré

Mateřská škola poskytuje celodenní vzdělávání dětem od 2 do 6ti let
z Dobrého a okolí. Máme 3 třídy, z toho třída Sluníček a Broučků jsou
heterogenní od 3 do 6 let, kde učitelkám pomáhají asistentky pedagoga a
třída  nejmladších  dvouletých  Motýlků  je  homogenní  a  zde  pomáhá
učitelce  chůva.  Pro  předškoláky  ve  věku  od  pěti  let  je  čtyřhodinová
docházka povinná. Provozní doba je od 6,00 – 16,00 hod. Součástí MŠ je
školní jídelna, která vaří pro MŠ, ZŠ Dobré, Podbřezí a pro cizí strávníky. 

Prostředí  školy  upravujeme  a  modernizujeme  tak,  aby  vyhovovalo
dětem a sloužilo ke zvyšování fyzické zdatnosti a samostatnosti dětí. Je
zde široká škála možností aktivit pro děti uvnitř školky, spousta hraček a
edukačních pomůcek, i venku, a to např. svah, průlezky, pískoviště, tobo-
gan na zahradě, dopravní hřiště, ale i  krásná příroda, lesy a louky na
procházky.
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Práce  s dětmi  je  krásná,  ale  náročná.  Snažíme  se  plnit  naši  vizi
„Spokojené dítě“, a proto vytváříme vlídné, bezpečné a podnětné prost-
ředí,  aby zde byly spokojené děti,  které se zde cítí  dobře a které se 
rozvíjí podle svých schopností, podle zájmu a pestré nabídky školy pod
vedením kvalitních pedagogů. Odpolední program je jiný pro mladší děti,
které potřebují více odpočinku a pro starší děti. Pro ty je „školáček“, kdy
učitelky připravují různé činnosti: malují, vyrábějí, učí se anglicky, hrají na
flétnu, učí se správně vyslovovat, vyprávět, atd. Paní učitelky jsou hodné,
vlídné, a tak dětí máme stále plno.

Náš školní vzdělávací program se jmenuje: „Kamarádi, pojďte pozná-
vat“, z čehož vyplývá, že chceme děti seznámit se vším, co je obklopuje.
Ctíme odkaz J. A. Komenského, který pravil: „Děti jakmile slyší, že je tu
něco nového, co ještě neviděly, neslyšely, neochutnaly atd., ženou se,
aby to viděly, slyšely, ochutnaly, jestliže jim zabráníš, ubiješ je.“ Jak širo-
ké oblasti  děti  poznávají,  je zřejmé z příkladu týdenních plánů v 1. po-
loletí:

Tři králové, Kdo rád led a sníh?, Hurá do Afriky, Půjdeme do školy,
Všechno lítá, co peří má, Hasičské hrátky, Masopust, Poznáváme Evro-
pu, Myjeme se každý den, Moje tělo, hýbat by se chtělo, Jaro ťuká na
vrátka, Kouzla skřítků, Velikonoce, Zvířátka se probouzí, Povolání a ře-
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mesla,  Rosteme  jak  z vody,  Čarodějnický  oheň,  Rozdáváme  úsměvy,
Maminky mají svátek, Hýbeme tělem, Do Častolovic za zvířátky, Pozná-
váme svět, Počasí, Hurá na výlet, Těšíme se na prázdniny, Léto na školní
zahradě; a ve 2. půlce roku od podzimu:

Týdenní plány 1. třídy „Sluníčka“
Sluníčko vítá nové kamarády – Když jsi kamarád, tak pojď si s námi

hrát – Náš táta šel na houby – Vzal si mrak, černý frak – Kuřátko a obilí –
Bohatý týden – Večerníčku, ukaž mi, co je to za barvičku – Naše zem má
svátek – Slavíme Martina – Když Olfík stůně – Už paní zima, přichází
snad – Dva mrazíci – Anděl seděl na obláčku – Čekáme na Ježíška a
seznamujeme se s vánočními tradicemi.

Týdenní plány 2.třídy „Broučci“
První týden ve školce – Mateřská škola je pro všechny – Šel náš táta

na houby – Do školky přišel podzim – Od stromu až k papíru – To je zlaté
posvícení – Naše republika má narozeniny – Sv. Martin – Lístečkování –
Přichází zima – Čas předvánoční – Přijde k nám Mikuláš – Co mi anděl
vyprávěl – Vánoční nadílka 

Měsíční plány 3. třídy „Motýlci“
Letíme do školky – Kamarádíme se zvířátky – Co už umím – Kouzla

Vánoc.
Při tom všem nezapomínáme na dětskou citlivou duši a uvědomujeme

si, že: „Není důležité dosáhnout v mateřské škole dokonalosti a přísnosti,
ale teplé lidskosti, která dá dítěti pocit lásky a jistoty.“ Proto umožňujeme
rodičům vstup do mateřské školy a snažíme se ke každému dítěti vytvořit
laskavý přístup a hledat na něm vše dobré.

K pravidelnému režimu děti mají navíc velké množství mimořádných
akcí, např.:

Zima –  Tři  králové,  Předplavecký  výcvik,  Divadelní  představení
„Španělské  pohádky“  v  MŠ,  Lyžování  na  běžkách  a  týdenní  lyžařský
výcvik v Olešnici v Orl. horách, Loutkové představení „Mauglí“ v MŠ, Kar-
nevalový rej v MŠ, Divadlo  „O Balince, dobrém štěněti“ a návštěva mu-
sea hraček v RK, Hudební pořad v MŠ + netradiční dechové nástroje,
Dívčí koleda.

Jaro – Výlet na Skalku k Melicharovým na zvířátka, na podléšky na
židovském hřbitově a ke „kovářovi“, Divadlo  „Kouzla skřítků“ a návštěva
dětské knihovny v RK, Klučičí koleda, Filharmonie  „Den hraček“ v HK,
Exkurze kravína v Kamenici, Koncert žáků ze ZUŠ, návštěva domku F. L.
Věka a radnice v Dobrušce, Divadlo „Strakaté bajky“ a návštěva u hasičů
v RK, Zápis dětí do MŠ, Policie ČR s ukázkou v MŠ, Besídka pro rodiče k
Svátku matek v kulturním domě Dobré, Výlet do minizoo v Častolovicích.
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Léto – Koncert o A. Dvořákovi „Toníkův hudební vláček" v MŠ, Školní
výlet na Kunětickou horu a do Perníkové chaloupky, Skákací nafukovací
hrad před MŠ pí. Pohlové, Výukový program na dopravním hřišti v Ná-
chodě,  Divadlo  p.  Peřiny  „Čert  a  Káča“  v  MŠ,  Tulácká  noc  pro
předškoláky,  „pasování“  na  školáky  a  divadlo  „O  statečném  kapitánu
Ploutvičkovi“ v kulturním domě Dobré, dovolená pro rodiče a děti v Itálii.
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Podzim – Výstava  hub  pro  starší  děti  v centru  A Rocha  u  Svět-
líkových, divadlo v MŠ „O kamarádství“, animovaná komedie „Hurvínek a
kouzelné museum“ v kině v Novém Městě n. M., divadlo v Rychnově n.
Kn.  „Když jde kůzle  otevřít“  a vzdělávací  program „Pípáci  aneb letem
ptačím světem“ v muzeu ptáků, pečeme posvícenské koláče, Martinské
rohlíčky,  Divadlo  v Rychnově  n.  Kn.  –  „Malostranská  zimní  pohádka“,
kurzy plavání v Dobrušce v plavecké škole Dorka.

Zima – divadlo „Hvězdička betlémská“ v Dobrušce, rozsvícení vánoč-
ního stromu a prodej výrobků ve spolupráci se ZŠ, logopedické divadlo
v MŠ „O hadovi,  který  si  šlapal  na  jazyk“,  divadlo  v Rychnově  n.  Kn.
„Hlídali jsme Ježíška“, vánoční nadílka ve školce s dárky, zpívání vánoč-
ních koled v kostele společně se ZŠ.

Některé činnosti jsme vyfotily a přikládáme.

Zaměstnanci
7 pedagogických  pracovnic  MŠ,  všechny kvalifikované:  Mgr.  Vladimíra
Paštiková, ředitelka, Mgr. Tereza Andršová, zástupkyně ředitelky, učitelky
– Bc. Iva Bašková, Michaela, Jiříčková, Michaela Šponiarová, + 2 asis-
tentky pedagoga – Iva Zangeová, Marie Piskorová. V nepřítomnosti po-
máhaly další učitelky. 
2 nepedagogické pracovnice MŠ:  Vladimíra Fléglová,  školnice a topič,
Kateřina Pleskotová, uklízečka na částečný úvazek, chůva u nejmladších
dětí Milada Myšková.
6  pracovnic  ŠJ:  Marcela  Reichrtová,  provozář  –  vedoucí  stravování,
Marcela Frymlová, vedoucí kuchařka, Zdeňka Poulová a Kateřina Ples-
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kotová,  kuchařky,  Vladimíra  Barillová  a  Romana Chovancová,  pomoc-
nice.  Mzdovou účetní a účetnictví  pro naši organizaci  vykonávala paní
J. Škodová.

Údaje o přijímacím řízení
Školní rok 2018 – 2019 62 dětí
1. třída „sluníček“ – od září 24 dětí ve věku od 3 do 6 let
2. třída „broučků“ – od září 22 dětí ve věku od 3 do 6 let 
3. třída „motýlků“ – od září 16 dětí ve věku od 2 do 3 let 
Počet integrovaných dětí se zdravotním postižením: 3
odchod do ZŠ 14 dětí, z toho 9 do Dobrého
odchod mladších – 2 děti
zapsáno nových – 16 dětí

Školní jídelna – zpráva pí. M. Reichrtové
Ve  školní  jídelně  jsme  měli  na  školní  rok  2018 -  2019  přihlášeno

celkem 293 strávníků.Obědy vaříme pro ZŠ Podbřezí,  ZŠ Dobré,  kde
obědy také vydáváme a pro MŠ Dobré, kde se nachází i vývařovna. Na
Podbřezí máme přihlášených v MŠ 24 dětí, v ZŠ 40 dětí a zaměstnanců
10, celkem 74 strávníků. V Základní škole v Dobrém je přihlášeno celkem
111 dětí, 16 pedagogických zaměstnanců a 17 cizích strávníků, celkem
144 stravovaných, v MŠ Dobré 62 dětí a 13 zaměstnanců.

Vaříme dle nových receptur pro školní stravování, které splňují zákony
o školním stravování, do jídelníčku zařazujeme nové druhy potravin. Ve
školce v přesnídávkách a svačinkách to jsou např. různé kaše, luštěni-
nové pomazánky, ovocné saláty, jogurtové poháry, které mají nad očeká-
vání  velký  úspěch a vždy zůstanou pohárky prázdné.  Velký důraz se
v dnešní době klade na zařazování zeleninových jídel, luštěnin a ryb, toto
je u dětí docela oříšek, aby alespoň jídlo ochutnaly. Proto se snažíme
nabízet různé druhy ryb, např. sumečka, okouna nilského, tresku tmavou,
lososa a to v různých úpravách, nadále zůstává nejoblíbenější ryba oba-
lovaná smažená. Z luštěnin největší hit je fazolový guláš. Kuchyň máme
vybavenou moderně, ve výdejně je výdejní vyhřívací pult, který udržuje
jídlo v gastronádobách po celou dobu výdeje teplé. V nynější době nás
nejvíce  trápí  nedostatečné  odsávání  ve  vývařovně,  toto  je  v jednání
s obecním úřadem. 

Materiální zabezpečení
Opravy provedené v roce 2018:
V létě jsme pokračovali  v opravách. Vloni  jsme modernizovali  1.  patro.
V tomto roce jsme pokračovali v přízemí: 

- výměna původních radiátorů za nové
- výměna starých dřevěných oken na severní straně
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- výměna osvětlení za provozně levnější
- výměna umyvadel a obkladů, výroba nové skříňky
- malování přízemí i kuchyně
- oprava průlezky před školkou – zdarma p. Kolomazník

Budova  je  stará  37 let  a  i  když  jsme provedli  už mnohá vylepšení  a
opravy, některé problémy stále přetrvávají.

- velká energetická náročnost - zateplení budovy
- chybí odvětrání páry z kuchyně
- zatékání vody ve svodech a tvoření plísní

Projekty
Jedním  z projektů,  do  kterých  jsme  se  zapojili,  jsou  Šablony  II.,

z kterých jsme dostali evropské peníze na chůvu + didaktické pomůcky.
2. projektem je „Zahrada pro dobré smysly, poznání a život“ od MŽP

(ministerstvo životního prostředí), který jsme získali, ale pouze za pomoci
Obce ho můžeme realizovat. Jedná se o rekonstrukci zahrady a přidání
dřevěných prvků pro vzdělávání dětí.

3. je dopravní projekt „Kamarádi, učíme se jezdit“ na který jsme dostali
finance od Škoda auto na dopravní výchovu. Za finanční prostředky jsme
koupili kola, koloběžky, elektrická autíčka, dopravní značky a didaktické
pomůcky, které děti dostaly pod vánoční stromeček.

4. pravidelným projektem je kontrola očí dětí firmou Vizus. Již odhalili
několik závažných očních vad.

Novou zkušeností  byl  pro  nás  projekt  Hasičů  z Královéhradeckého
kraje,  kteří  u nás zkoušeli  evakuaci  objektu.  Nahlásili  nám telefonicky
požár a my jsme museli okamžitě odejít ze školky. Za chvíli se sjeli Hasiči
z Dobrého, Dobrušky a Solnice. Velký zážitek to byl pro děti.
 
Spolupráce

Spolupracujeme především s rodiči našich dětí, informujeme je o pro-
gramu školy,  o mimořádných akcích na informační schůzce rodičů,  na
webových stránkách, na nástěnkách a v listě Mateřinka. Co se děti nau-
čily,  ukazujeme  na  besídkách  na  podzim  „Co  už  umíme“  a  na  jaře
k Svátku  matek.  Společně  s rodiči  se  snažíme,  aby  nástup  dítěte  do
mateřské školy nebyl traumatický, ale pozvolný, příjemný. Proto vítáme
při zvykání ve školce i rodiče. Organizujeme focení dětí, které bylo na
jaře  skupinové,  na  podzim  jednotlivé  se  zimní  tématikou  od  fi.  Pho-
todienst. 2x ročně byl sběr papíru, jehož výtěžek dáváme na akce pro
děti.  Velmi  oblíbený je  Adventní  kalendář  pro  děti,  připravený ve  spo-
lupráci  s rodiči.  Někteří  rodiče  nás  pozvali  podívat  se  na  jejich  práci.
Mnozí rodiče nám přinášejí odpadový materiál pro činnosti dětí. 

Několik akcí pořádáme ve spolupráci se ZŠ. Děkujeme ředitelce Mgr.
Raškové  za  pomoc.  Žáci  s  učiteli  připravují  pro  naše  děti  pravidelně
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Dětský den se soutěžemi. Starší školáci pro děti představují  Mikuláše,
anděla a čerta a pravidelně nás navštěvují ve školce. Dárečky pro děti
sponzoruje školní jídelna a prodejna Potravin, kde vystavujeme výkresy
dětí. 

Hasiči z Domašína pro děti přivezli dlouhou „klouzačku“, na které se
děti vyřádily na louce za školkou. 

Hasiči z Dobrého nám pomáhali při náročných opravách.
Mateřská škola z Bystrého pro  nás připravila akci „Stezky pro před-

školáky“, kdy pro nás přijeli, provedli nás okolím a při tom děti plnily různé
úkoly a nakonec pro děti připravili palačinky.

Opakovaně spolupracujeme s Ing. O. Prázovou z Místní akční skupiny
Pohoda Dobruška, která nám pomáhala elektronicky s projektem.

Nejdůležitější spolupráce je s Obcí, která nám hradí veškeré provozní
náklady mateřské školy a školní jídelny. My se snažíme pečovat o vnitřní
vybavení mateřské školy, opravovat vše potřebné, doplňovat podle po-
třeby a zodpovědně pečovat o děti. Snažíme se s těmito prostředky zod-
povědně hospodařit ke spokojenosti dětí. S Obcí jsme spolupracovali při
vytváření  programu  na  Vítání  občánků  a  na  Rozsvícení  adventního
stromu.

Děkujeme  starostovi  Obce  panu  Michlovi,  nastupujícímu  starostovi
panu Ing. T. Vidlákovi a zastupitelům za péči o naši mateřskou školu. 

Děkuji všem nejmenovaným za pomoc v péči o nejmenší.

Mgr. Vladimíra Paštiková, ředitelka
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Základní škola

Stejně jako každý rok i v lednu 2018 se škola vrhla do finále prvního
pololetí  školního roku 2017/2018.  Někteří  se snažili  na poslední chvíli
vylepšit  si  známkové  skóre,  někteří  už  rozjížděli  pololetí  druhé,  žáci
devátého ročníku si pomalu ujasňovali, kam pošlou přihlášky na střední
školu a učitelé měli plnou hlavu úkolů, co oznámkovat, koho ještě pro-
věřit,  kam co  poslat  atd.  Leden  prostě  bývá  hektický.  A nejen  leden.
Druhá půlka školního roku utekla jako voda, prázdniny ještě rychleji a už
tu bylo září, nový školní rok a jak už to bývá, hned, co se překulí tento
měsíc, už na dveře klepou vánoce a přípravy na ně. 

Co  všechno  se  tedy  v roce  2018  událo?  Bylo  toho  hodně.  Vedle
tradiční výuky dle školního vzdělávacího plánu, příprav na přijímací řízení
na střední školy se naše škola snaží vést děti ke zdravému životnímu
stylu, naučit je různorodým aktivitám (ať už pohybovým nebo dovednost-
ním). Do výuky zařazujeme exkurze do podniků místních i vzdálenějších
a  seznamujeme  tak  děti  se  světem práce.  Snažíme  se  aspoň  občas
spolupracovat s místními spolky, účastnit se přednášek, workshopů, dění
v obci nebo organizovat akce pro děti a veřejnost. Škola nabízí i volno-
časové  kroužky  –  keramická  dílna,  dílny,  flétna,  florbal,  sportovní  hry,
výtvarný  kroužek  a  další.  V rámci  reedukační  péče  nabízíme  dětem
v matematice a českém jazyce péči nad rámec výuky. Výchovné i vzdě-
lávací problémy se snažíme řešit hned, s dětmi i zákonnými zástupci. Je
toho zkrátka celkem dost.
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Akce pro veřejnost
Naše škola pořádá různé akce. Ať už pro veřejnost  nebo pro naše

děti.  Snažíme se dotknout co možná největšího spektra zájmů. 10.  2.
2018 jsme za doprovodu JK Bandu až do pozdních nočních hodin roz-
tančili sál obecního domu na tradičním plese. Žáci z tanečního kroužku
pod vedením Kateřiny Moravcové nacvičili krásné předtančení. Za úspěš-
ný průběh patří dík všem sponzorům, rodičům, učitelům i dětem. Příprava
i  zajištění  zdárného průběhu vyžaduje  spoustu  času  a  není  to  vůbec
jednoduché. Ale ples pořádáme rádi.

19. 5. 2018 jsme uspořádali, pod vedením pí. uč. Hruškové a Jelín-
kové,  zájezd do Terezína.  O povedené akci  (a nejen o ní)  se můžete
dočíst na webu školy. Dalšími tradičními akcemi jsou sportovní dny pro
školku a děti 1. stupně, které připravují naši deváťáci.

Akce pro děti
Jaro 2018 bylo bohaté i na výukové programy a projekty. Tančili jsme

s taneční školou Stepík,  pořádali  den bezpečnostních složek,  učili  děti
zdravému  stravování  nebo  besedovali  v ekologickém  centru  A Rocha
o ptácích  našeho regionu.  V rámci  dubnového Měsíce  bezpečnosti  se
žáci 4. ročníku seznamovali s pravidly silničního provozu, s dopravními
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značkami,  se správným vybavením jízdního kola a s bezpečností v sil-
ničním provozu. Během kurzu dopravní výchovy se seznamovali s teorií a
poté využili své znalosti na dopravním hřišti v Rychnově n. Kněžnou, kde
absolvovali jízdu zručnosti a psali vědomostní test.

Zápis do 1. ročníku se konal 19. 4. 2018 za účasti rodičů, pí. ředitelky,
učitelů a zástupkyně OÚ p. Zajícové. Zápis zpestřili žáci vyšších ročníků
přestrojení za pohádkové postavy a budoucí prvňáčci se nejen jim snažili
ukázat, co už umí. 24. 4. si žáci 4. a 5. ročníku zasoutěžili v přírodovědné
soutěži  Otevírání Zemské brány v Orlických horách. Prověřovali  si  své
znalosti  o  přírodě  v orientačním  běhu.  Dále  jsme  navštívili  hvězdárnu
v Hradci Králové, nebo putovali po Opočně s Františkem Kupkou. 8. a 9.
ročník vyrazil na exkurzi na Pražský hrad. Zhlédli jsme expozice Chrámu

svatého Víta  nebo ponuré interiéry  věže Daliborka.  Proplétali  se  zapl-
něnými  krámky ve  Zlaté  uličce nebo celkem chvatně hledali  WC. Jen
toho prezidenta jsme neviděli.

28. 6. jsme se na Obecním úřadě rozloučili s našimi deváťáky. Tradič-
ní  slavnostní  akce  vyprovodila  z naší  školy  tyto  absolventy:  Dominik
Barilla, Jiří Hrdina, Michaela Kleinerová, Anežka Melicharová, Jitka Meli-
charová, Adéla Moravcová, Michal Poláček, Dominik Zykl.

A pak nastaly prázdniny...
…a ty utekly strašně rychle. Najednou bylo září a do našich lavic se

vrátily děti. Některé natěšené, některé zvědavé, některé…řekněme… že
by byly radši na prázdninách. První půlka školního roku 2018/19 nebyla
vůbec jednoduchá.  Trápila  nás  dlouhodobá absence  některých  našich
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kolegů,  takže jsme na poslední  chvíli  přijali  na částečný úvazek nové
posily. Mgr Alenu Skálovou (Zdravotní TV, výchova ke zdraví) a Bc. Petru
Novotnou (dějepis,  pracovní činnosti,  výchova k občanství).  Na chemii
zaskočila pí. uč. J. Netíková. Od začátku bylo jasné, že se nudit nebu-
deme. 

Tradiční  výuku  podle  školního  vzdělávacího  plánu  jsme  se  snažili
zpestřit novými projekty i aktivitami. Šestý ročník se vydal tmelit kolektiv
do Jedlové v Orlických horách. Podnikli jsme výstup na Velkou Deštnou
ke 100 letům republiky, byli v ZOO ve Dvoře Králové, na farmě v Dola-
nech (letos se jim urodilo opravdu hodně jablíček), přijeli k nám Římani
(divadlo  Pernštejni  z Pardubic),  navštívili  jsme Český  rozhlas  v Hradci
Králové atd. Za zmínku též stojí dva projektové dny, které jsme zaměřili
na významné, tzv. „osmičkové roky“ naší historie. Čtyři skupiny si roz-
dělily  roky 1918, 1938, 1948 a 1968 a pod vedením pí.  uč Hruškové,
Jelínkové, Novotné a p. uč. Preiningera připravily asi půl hodinové pre-
zentace o událostech přiděleného roku.  Každá prezentace byla  jiná a
originální.  V plánu bylo předvést  se na veřejnosti,  bohužel,  zůstalo jen
u plánu. Ale i tak se jednalo o velmi zdařilý projekt.

V prosinci nás čekalo několik akcí pro veřejnost. Pod vedením pí. řed.
Raškové  vyrazil  autobus vánočních  turistů  1.  12.  do  adventně  vyzdo-
beného náchodského zámku. Ještě týž den jsme spolupořádali rozsvě-
cení stromu. Tato předvánoční akce byla letos obohacená o „Doberské
buchtování“ – prodej krabiček plných buchet a cukroví, které upekli dobří
lidé  naší  obce.  Výtěžek  (5720 Kč)  jsme odeslali  nadaci  Dobrý anděl.
Deváťáci obstarali  mikulášskou nadílku ve škole, školce i večer ve vsi.
Poslední  předvánoční  aktivitou  bylo  zpívání  v kostele,  kdy  školkové  a
školní děti v doberském kostele vykouzlily vánoční náladu všem přítom-
ným.

Na naší škole se dlouhodobě snažíme podporovat sport našich dětí.
Z tohoto důvodu jsme zavedli  3 hodiny tělesné výchovy v týdnu, pořá-
dáme sportovní dny v průběhu celého roku a snažíme se účastnit spor-
tovních  soutěží  organizovaných  nejen AŠSK.  Pro představu,  zúčastnili
jsme se Krajského přeboru ve  sjezdovém lyžování,  okresních přeborů
v přehazované,  atletických  závodů,  Mayového  závodu  (plavání,  běh,
střelba),  mezinárodního turnaje ve florbale  (1.  místo),  okresního finále
v hokejbale, přespolního běhu nebo třeba okresního kola ve fotbalgolfu
v Nebeské Rybné. Ve školním roce 2018/19 jsme pak v 5. – 9. ročníku
přidali hodinu zdravotní tělesné výchovy s pí. uč. Skálovou. Spolupráce
s oddílem florbalu FBC Dobré pak přinesla ovoce v podobě postupu 3 tý-
mů ze  základních  kol,  týmy nejstarších  a  nejmladších  dívek  dokonce
vybojovaly  účast  v krajských  kolech.  Holky  z 8.a  9.  třídy  na  krajském
finále obsadily 4. místo. Podzim i začátek zimy se po sportovní stránce
vydařily.
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Co říci závěrem. Výše vypsaný seznam aktivit není zdaleka úplný. Aby
text neodrazoval svou délkou (a v ročence zbylo místo i na další poví-
dání), zmínili jsme se jen ve stručnosti o akcích nejdůležitějších. Z výčtu
vyplývá (alespoň podle nás), že se, lidově řečeno, neflákáme. Snažíme
se dětem připravit zajímavý školní rok. A věříme, že se nám to i přes ne
úplně vhodné podmínky (dvě od sebe vzdálené školní budovy, tělocvična
mimo  školu,  sice  legendární,  ale  přece  jenom  značně  „šikmé“  hřiště
u druhého stupně, kde sousedi jsou blízko a ploty mezi jsou tak nízké…)
daří. Velký dík za podporu patří vedení obce. Bohužel, jak už to bývá,
nejde se zavděčit všem a občas slýcháme přímou i nepřímou kritiku naší
činnosti.  To však  k životu  patří  a  ať  už  je  založená na  pravdě  či  ne,
snažíme se ze všeho poučit a zlepšovat tak činnost celé ZŠ Dobré.

Třídy (počet žáků), třídní učitelé, asistenti:
1.  ročník,  11  žáků,  tř.  učitelka  Mgr.  Dita  Michlová,  asistenti:  Vendula
Poláčková, Věra Stodůlková
2.  ročník,  11 žáků,  tř.  učitelka Mgr.  Ivana Pejskarová,  asistent:  Lenka
Vacková
3.  ročník,  12  žáků,  tř.  učitelka  Mgr.  Lenka  Hovorková,  asistenti:  Bc.
Tereza Novotná, Dis. Líza Peřinová
4.  ročník,  17  žáků,  tř.  učitelka  Mgr.  Blanka  Kubcová,  asistent:  Jana
Poláčková
5. ročník, 17 žáků, tř. učitel Mgr. Luděk Preininger
6.  ročník,  18  žáků,  tř.  učitelka  Mgr.  Simona  Jelínková,  asistent  Jan
Moravec
7. ročník, 9 žáků, tř. učitelka Mgr. Lucie Hrušková
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8.  ročník,  8  žáků,  tř.  učitelka  Mgr.  Lucie  Hrušková,  asistentka  Petra
Netíková
9. ročník, 14 žáků, tř. učitelka Mgr. Marcela Michková

Ředitelka školy: Mgr. Blanka Rašková.
Bez třídnictví: Mgr. Josef Ptáček, Mgr. Ivana Moravcová, Jiřina Netíková,
Bc. Petra Novotná, Mgr. Alena Skálová.
Vedoucí školní družiny: Petra Netíková

PRVŇÁČCI ve šk. roce 2018/2019: Adam Bendjeddou, Tadeáš Bernát,
Lucie  Brožová,  Pavel  Dubánek,  Kateřina  Janatová,  Jonatan  Klinský,
Josef Myška, Gabriela Myšková, Jiří Paranič, Andrea Sedláčková, Kryštof
Slezák.

ZÁJMOVÉ KROUŽKY: Šikovné ručičky – Mgr. Ivana Pejskarová, Taneční
kroužek  –  K.  Moravcová,  Flétna  –  Mgr.  Lenka  Hovorková,  Keramický
kroužek – Mgr. Marcela Michková, Dílničky – Mgr. J. Ptáček, Florbal –
Mgr. L. Preininger, Dramatický kroužek – Mgr. L. Hrušková.

B. Kubcová a L. Preininger

Zpráva FBC Dobré za rok 2018

Rok  2018  přinesl  členům  a  příznivcům  klubu  další  nepřeberné
množství sportovních, společenských a kulturních zážitků. Během roku
klub a naši obec reprezentovala hned pětice týmů, přičemž další řádka
členů se do aktivit zapojila i jinak, než jen soutěžními zápasy.

 
Ženy 

V jarní  části  soutěže odehrály  ženy v regionální  2.  lize  žen celkem
12 soutěžních zápasů, ve kterých získaly 20 bodů za 6 výher, 2 remízy a
4  porážky,  což  v konečném důsledku  znamenalo  celkové  6.  místo  se
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ziskem 29 bodů a to v konkurenci 11 celků z Královéhradeckého a Par-
dubického kraje. Během celé sezóny ženy nastřílely 84 branek a 78 jich
obdržely,  přičemž nejlepší střelkyní týmu se s 18 vstřelenými brankami
stala  Pavlína  Blažková,  zatímco  nejproduktivnější  hráčkou  byla  Klára
Kubcová  (11  branek  a  16  asistencí).  Do  všech  20  zápasů  zasáhla
Kristýna Sedloňová a brankářka Tereza Svobodová.

V letní  přestávce  došlo  k výrazné  obměně hráčského  kádru,  neboť
z různých  důvodů  tým  opustila  hned  šestice  hráček:  M.  Netíková,  P.
Netíková,  K.  Kubcová,  K.  Sedloňová,  O.  Prázová  a  Mi.  Panenková.
Naopak do kádru se vrátila H. Bardonová, L. Barillová a částečně i A.
Procházková. Úplným nováčkem se v týmu stala M. Ježková. Po dlou-
hém rozmýšlení se nakonec tým žen na poslední chvíli  dohodl,  že se
přihlásí do své premiérové 10. sezóny v oficiálních soutěžích.

Do nové sezóny tak tým žen naskočil bez jakýchkoliv ambicí s cílem
bavit se hrou a udělat něco pro své zdraví. Během 8 soutěžních zápasů
v podzimní části dokázaly ženy 2x zvítězit a 6x odešly ze hřiště poraženy,
což se ziskem 6 bodů znamenalo průběžné předposlední místo v devíti-
členné tabulce.

Hráčský  kádr  tvoří:  T.  Svobodová  –  H.  Rohlenová,  L.  Barillová,  V.
Ptáčníková, M. Hanušová, M. Ježková – B. Fingerová, P. Blažková, M.
Rozinková, K. Frydrychová, L. Doležalová, A. Procházková. V soutěžích
jsou ženy v případě potřeby doplňovány nadějnými juniorkami.

 
Muži

Svoji  čtvrtou sezónu ve Florbalové lize amatérů, která se odehrává
v Předměřicích nad Labem, zakončili muži jarní částí, během které odeh-
ráli 11 zápasů, ve kterých si připsali 7 plnohodnotných vítězství, 2 výhry
za 2 body po samostatných nájezdech a 2 porážky. Výsledkem tak bylo
konečné a po dvou posledních místech velmi nečekané 4. místo s cel-
kovým ziskem 60 bodů za 18 vítězství, 2 výhry na samostatné nájezdy,
1 remízu,  1 porážku po samostatných nájezdech a 8 proher.  Umístění
v první  pětce  znamenalo,  že  muži  dostali  možnost  zahrát  si  baráž
o postup do 1. ligy, ve které rozhodně nezklamali, a o možnost uvažovat
o postupu do vyšší ligy je připravilo pouze celkové horší skóre v mini-
tabulce.  V pěti  barážových  zápasech  získali  Hroši  7  bodů za  2 výhry,
1 remízu  a  2  prohry.  Do  všech  35  zápasů  v sezóně  zasáhla  čtveřice
hráčů: brankář J. Franc, D. Šmída, A. Šmída a T. Pecen.

Přípravu na novou sezónu si ti starší z kádru mužů zpestřili účastí na
5. ročníku letního dobrušského Open Air Cupu, kde v kategorii veteránů
v konkurenci 8 týmů přivezli do Dobrého bramborové medaile.

Do nového ročníku muži vstoupili posilněni o bratrskou dvojici Nosko-
vých  (Tomáš  a  Václav),  jinak  kádr  zůstal  bez  větších  změn.  Tým od
úvodu potvrzoval, že výborný výsledek v minulé sezóně nebyl náhodný a
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hned od úvodu soutěže se pohyboval v první pětici. Ve 13 odehraných
zápasech  muži  získali  26 bodů za  7  výher,  2  výhry po samostatných
nájezdech, 1 remízu a 3 porážky.

Soutěžní  tým mužů tvoří  tito hráči:  Franc J.  –  Mádr J.,  Reichrt  K.,
Hovorka J., Umlauf F. – Šmída A., Šmída D., Umlauf D., Pecen T., Rašek
P., Nosek T., Nosek V., Vidlák T., Svoboda O., Spanilý M., Preininger L. 

Dorostenky / juniorky
Tým dorostenek svoji druhou sezónu zakončil jarní částí, během které

odehrál 12 zápasů, ve kterých získal 12 bodů za 4 vítězství a 8 porážek.
V celkovém součtu obsadily dorostenky v konkurenci 12 týmů celkové 6.
místo, když ve 22 odehraných zápasech získaly 30 bodů za 10 výher a
12 porážek při celkovém skóre 101:134. Nejlepší střelkyní s 23 brankami
a zároveň nejproduktivnější hráčkou s 39 body (23 branek + 16 asistencí)
se stala Anna Křížová, která společně s A. Jedličkovou a D. Vernerovou
zasáhla do všech zápasů.

S ohledem na věkové rozmezí hráček byl do nové sezóny přihlášen
tým juniorek, přičemž dvě hráčky (A. Horáková, Do. Vernerová) z katego-
rie starších žákyň za tým nastupují na věkovou výjimku. Letní přípravu si
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hráčky zpestřily účastí na turnaji  NISAOPEN v Liberci,  letním Open Air
Cupu v Dobrušce či na soustředění ve Skutči.

S ohledem na věkové složení týmu a konkurenci bylo jasné, že pů-
sobení  v soutěži  juniorek  bude pro  tým náročné,  což  se  jednoznačně
potvrdilo. Během 6 odehraných zápasů získaly juniorky v podzimní části
pouze 1 bod, když dokázaly remizovat se silným celkem ze Svitav 4:4 a
z dalších 5 zápasů odešly s prázdnou. To v důsledku znamenalo průběž-
né poslední místo v sedmičlenné tabulce.

Hráčský kádr tvoří: K. Andršová, N. Škorpíková – De. Vernerová, J.
Dohnálková, M. Náglová, Do. Vernerová, K. Frydrychová, M. Ježková –
A. Křížová, A. Horáková, A. Jedličková, L. Rozínková, L. Sedloňová, Z.
Bartheldyová, K. Štěpánová.

Dorostenci / junioři
Dorostenci  svoji  premiérovou  sezónu  zakončili  jarní  částí,  během

které odehráli 11 zápasů, ve kterých získali 21 bodů za 7 výher a 4 po-
rážky.  V konečném  účtování  obsadili  dorostenci  v konkurenci  8  týmů
celkové 3.  místo,  když v 21 odehraných zápasech získali  40 bodů za
13 výher,  1 remízu a 7 porážek při  celkovém skóre 169:98.  Nejlepším
střelcem s 35 brankami a zároveň nejproduktivnějším hráčem s 58 body
(35  branek +  23  asistencí)  se  stal  Adam Janský,  který  společně  s V.
Čtvrtečkou, P. Raškem, B. Ševcem, J. Krycnerem a J. Šlitrem zasáhl do
všech soutěžních zápasů.
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V letní pauze došlo stejně jako u dorostenek k posunu o kategorii výše
a tak byl do soutěže přihlášen celek juniorů, který před zahájením sou-
těže absolvoval soustředění v Rokytnici v Orlických horách. Mezidobí si
někteří hráči zpestřili účastí na dobrušském Open Air Cupu.

V podzimní části junioři odehráli 8 zápasů, ve kterých získali 13 bodů
za 4 výhry, 3 remízy a 1 porážku, což je zařadilo na průběžné přední
příčky v sedmičlenné tabulce. 

Hráčský kádr tvoří: J. Hrdina, J. Ehl - M. Pop, P. Rašek, D. Barilla, J.
Šlitr,  K.  Komárek  –  T.  Bárta,  D.  Dirlam,  Š.  Horáček,  A.  Janský,  T.
Kulhánek, J. Nosek, D. Táčner, V. Čtvrtečka

Elévky / mladší žákyně a organizace mládeže
Elévky svoji soutěž, kde se nezapočítávají žádné výsledky ani statis-

tiky a holky pouze hrají, dohrály dvěma turnaji – v Dobrušce a Trutnově.
Výkony šly nahoru, utkání byla herně vyrovnaná. Holky po posledním zá-
pase od trutnovských pořadatelů dostaly kromě poháru i sladkou odměnu
v podobě dortu a zakončily tak své účinkování v lize elévek. V další se-
zóně v této kategorii by totiž nemohly kvůli věku nastupovat hráčky naro-
zené v roce 2007,  takže  se  vedení  týmu po dohodě s rodiči  rozhodlo
další ročník přihlásit v kategorii mladších žákyň. V novém ročníku, který
odstartoval v říjnu v Dobrušce, na holky čekalo několik menších změn.
Systém soutěže se nezměnil,  hraje  se  3+1,  výsledky ani  statistiky  se
nezaznamenávají.  K tradičním  soupeřkám  z Hradce  Králové,  Jičína  a
z Dobrušky nově přibyla děvčata ze Rtyně v Podkrkonoší a z Jablonného
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nad Orlicí. Přibyly dva turnaje, ale hlavně nám vyrostly soupeřky. V mlad-
ších žákyních nastupují děvčata z 6. a 7. třídy a výškové rozdíly jsou tak
značné.  První  dva  turnaje  tak  byly  v naší  podobě  hodně  nevýrazné.
V týmu  pokračují  všechny hráčky  a  nově  se  přivítaly  dvě  posily  – A.
Čtvrtečková a B. Ševcová, tak snad se bude v novém roce dařit lépe.

Spolu s holkami chodí na tréninky i stejně staří kluci, kteří své zápasy
sehrávají pod hlavičkou školy. 

Složení týmu: S. Šmídová, A. Táčnerová, K. Řeháková, J. Frymlová,
N. Zangeová, A. Čtvrtečková, B. Ševcová, V. Čtvrtečková, K. Tomášová,
N. Spanilá, T. Hrzánová, T. Blažková a B. Kovářová

V roce 2018 byl dohrán už 6. ročník Horské miniligy – seriálu turnajů
se školami z Deštného, Rokytnice a Skuhrova. Na letním turnaji Open Air
Cup v Dobrušce jsme postavili dva žákovské týmy – Hrošíčci A a B, kde
tým A (mix s klukama z Deštného)  po krásně  předvedené hře  obsadil
3. místo a tým B vypadl ve čtvrtfinále. Na podzim se pravidelně konají
školní turnaje. Naše děti se v nich vůbec neztratily. Nejstarší a nejmladší
holky vyhrály okresní kola a postoupily do krajského finále, nejstarší kluci
poprvé postoupili z okrskového kola, nejmenší kluci jen o skóre nepos-
toupili do krajského kola. 
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Kulturní činnost
Kulturní činnost FBC Dobré je každý rok takřka totožná. První akcí se

stal  florbalový  ples,  který  se  uskutečnil  v sobotu  20.1.  2018  na  sále
v Obecním domě v Dobrém. V sobotu 16. 6. 2018 jsme ve sportovním
areálu v Dobrém uspořádali klubovou akci pro všechny členy, která zača-
la sportovním odpolednem a skončila společným posezením při grilované
kýtě  a  krůtě.  Dále  jsme se  tradičně  podíleli  na rozsvěcení  vánočního
stromečku  a  celý  rok  jsme  zakončili  v neděli  30.12.  2018  Vánočním
turnajem.

Abychom mohli vykonávat veškeré výše uvedené činnosti,  je  nutné
pro tyto aktivity zajistit podporu, kterou nám poskytují naši partneři, kte-
rým  jsme  velmi  vděční  za  jejich  vstřícnost  a  ochotu.  Konkrétně  nás
během roku 2018 podporovaly tyto subjekty: Obec Dobré, LABRIS, s. r.
o., firma SERVISBAL OBALY s. r. o., PALIVA NOVOTNÝ – Jaromír No-
votný, p. Jiří  Finger, Horská chata RADOST, p. Jiří Netík. Velké podě-
kování zároveň patří Ministerstvu školství, mládeže a tělovýchovy, které
prostřednictvím  programu  Můj  klub  podpořilo  činnost  našich  mládež-
nických celků.

Všem svým členům a našim příznivcům děkujeme za jejich vytrvalou
činnost v kalendářním roce 2018, který stejně jako ty předchozí přinesl
spoustu krásných zážitků, na které jistě budeme rádi vzpomínat. 
 

Za FBC Dobré T. Vidlák a L. Preininger

48

Společná fotografie z florbalového plesu. Foto: T. Pecen



Ohlédnutí za rokem 2018 ve stolním tenisu

Pro oddíl stolního tenisu SK Dobré to byl bezesporu úspěšný rok. Naši
stolní tenisté a tenistky vozili medaile z mezinárodních turnajů, z republi-
kových mistrovství i bodovacích turnajů, z krajských i regionálních přebo-
rů.  Ve  všech  soutěžích  družstev  zakončily  hráčky  sezonu  2017–2018
bezpečně okolo středu tabulky a v podzimní první polovině sezony 2018–
2019 zaznamenala družstva i jednotlivci několik vynikajících výsledků. 

Leden 
V Liberci a Jablonci nad Nisou se konaly první republikové bodovací

turnaje v roce. V kategorii nejmladšího žactva se vybojovala druhé místo
Vendula Šichanová. 

Krajskými přebornicemi ve dvouhře se pro rok 2018 staly  Kateřina
Rozínková mezi ženami, Adéla Sazimová mezi mladšími a Vendula Ši-
chanová  mezi  nejmladšími  žákyněmi.  Adéla  s  Vendulou  spolu  vyhrály
i čtyřhru mladších žákyň.  Vendula  Šichanová  získala  titul  také s  Anto-
šovou (Hostinné) ve čtyřhře nejmladších žákyň a s Honzou Škaldou ve
smíšené čtyřhře nejmladšího žactva. Stala se tak se čtyřmi zlatými nejús-
pěšnější hráčkou krajských přeborů. 
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Únor 
Další  bodovací  turnaje  mládeže této  sezony se hrály  v  Jaroměři  a

Hostinném. Dvouhru nejmladších žákyň ovládla Vendula Šichanová. 
Krajské  přebory  jednotlivců  staršího  žactva  zcela  ovládla  se  třemi

zlatými Eliška Koďousková. Po dvouhře byla zlatá i  ve  čtyřhře s Lucií
Bačinovou a ve smíšené čtyřhře se Sixtou (Hostinné). 

První  pokus  vybojovat  si  místo  na  Olympijských  hrách  mládeže  v
Buenos Aires nevyšel Zdeně Blaškové. Na kvalifikačním turnaji v Hodo-
níně prohrála ve čtvrtfinále s Lee Ka Yee z Hong Kongu 0:4. Ve druhém
turnaji  pak  rovněž  ve  čtvrtfinále,  skončila  na  raketě  německé  repre-
zentantky Franzisky Schreinerové. 

V Extralize žen skončily fialky na 7. místě, jeden bod od účasti v play
off.  To si tak nezahrály poprvé v historii.  I  tak ale byly opět nejlepším
českým týmem, protože dlouhodobě této soutěži vládnou týmy z Moravy. 

Březen 
Mistrovství  České  republiky  mužů  a  žen  a  mužů  a  žen  do  21  let

v Praze bylo také spojeno s vyhlášením ankety Stolní tenista roku 2017.
Kategorii  talent  roku  opanovala  Zdena Blašková  a družstvem roku se
staly juniorky České republiky, kde byla základním stavebním kamenem
výsledků. 
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Turnaj ale přinesl pro náš oddíl také jedno historické prvenství. Prvním
medailovým umístěním na MČR dospělých bylo stříbro ve čtyřhře žen,
které vybojovaly Zdena Blašková s Danielou Rozínkovou. 

Mistrem ČR ve dvouhře do 21 let se po skvělém průběhu turnaje stala
Zdena Blašková. 

Další republikový bodovací turnaj mládeže sezony se hrál ve Valticích
a v Hluku. Nejlepším výsledkem pro nás bylo třetí místo Adély Sazimové
ve dvouhře mladších žákyň. 

Po závěrečných kolech nižších soutěží  družstev obsadil  B-tým žen
skvělé čtvrté místo v 1.lize a C-tým osmé místo ve 2.lize. Ten musel ještě
v  posledním kole  odvracet  hrozbu  kvalifikace  o záchranu,  ale  domácí
remízou v posledním kole se to podařilo. 

Duben 
V TIPS Aréně v rakouském Linci uskutečnil již 18. ročník mezinárod-

ního turnaje mládeže Linz – Austria Raiffeisen Youth TT – Champion-
ships. Výborného výsledku dosáhla Vendula Šichanová, když na svém
prvním turnaji v zahraničí zvítězila v kategorii nejmladších žákyň. 

V  Hradci  Králové  se  uskutečnil  kontrolní  turnaj  mladšího  žactva.
Vynikající čtvrté místo si na něm vybojovala Adéla Sazimová. 

V Havířově bojovali junioři a juniorky o tituly Mistrů ČR pro rok 2018 v
kategoriích jednotlivců. Ve dvouhře obhájila titul Zdena Blašková, zlato
přidala i ve čtyřhře s hodonínskou Anežkou Ilčíkovou. 

Ve Francii  na juniorském French Open startovala také Zdena Blaš-
ková. Nejlépe se dařilo ve čtyřhře. Společně s Rumunkou Andreeou Hu-
dusanovou  postoupily  až  do  čtvrtfinále,  kde  už  byly  nad  jejich  síly
nasazené dvojky Shi Xunyao a Sun Yizhen z Číny. 

Květen 
V Ústí nad Labem se hrálo mistrovství republiky jednotlivců v kategorii

staršího žactva. Nejlepším výsledkem bylo čtvrtfinále páru Koďousková,
Grimmerová ve čtyřhře žákyň. 

Skvělý úspěch zaznamenala na Spanish Junior & Cadet Open Zdena
Blašková.  Společně  s  Italkou  Jamilou  Laurentiovou  vyhrály  soutěž  ve
čtyřhře juniorek.

Mistrovství České republiky mladšího žactva se konalo v Praze. Ve
dvouhře  mladších  žákyň  prohrála  Adéla  Sazimová  ve  čtvrtfinále  po
skvělém výkonu 9-11 v pátém setu s favorizovanou Pisárovou. Získala
však bronzovou medaili  za třetí  místo ve čtyřhře,  kterou hrála s Ďulá-
kovou (Zlín). 

Juniorka Zdena Blašková skvěle reprezentovala na Canada Junior &
Cadet Open. Společně s Finkou Annikou Lundströmovou vyhrály ve finá-
le  soutěže družstev nad Čínou 3:1.  Zdena byla  v  soutěži  družstev ve
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dvouhrách neomylná, vyhrála všech pět a byla tak strůjcem vítězství nad
kanadským celkem v semifinále i proti Číně ve finále. 

V Kanadě se Zdena Blašková také znovu pokoušela vybojovat postup
na olympijské hry mládeže v Buenos Aires. Měla dvě šance na evropské
kvalifikaci, další dvě na světové kvalifikaci v Hodoníně a opět dvě mož-
nosti v Kanadě. Ani jednou se však k letence neprobojovala. V Kanadě
nejprve prohrála Pyon Song Gyong ze Severní Koreje a pak s Němkou
Franziskou Schreinerovou. Nakonec se však na vysněný turnaj přece jen
kvalifikovala díky svému postavení na juniorském světovém žebříčku. 

V Praze se konala Velká cena, největší mezinárodní turnaj mládeže
na  našem  území.  Adéla  Sazimová  vybojovala  dvě  bronzové  medaile.
První v družstvech jako členka týmu ČR, druhou ve dvouhře jednotlivců.
Vendula  Šichanová  také  získala  bronzovou  medaili  za  třetí  místo
družstva ČR nejmladších žákyň. 

Na Mistrovství ČR družstev starších žákyň v Ostravě vybojovaly Eliš-
ka Koďousková s Dianou Grimmerovou 7. místo. 

Červen 
O  mistrovské  tituly  družstev  kategorie  dorostu  si  na  šampionátu

v Ostravě zahrály Eliška Koďousková, Diana Grimmerová a Pavla Bači-
nová (z důvodu kolize s turnajem v Kanadě se nemohla zúčastnit Zdena
Blašková). Obsadily konečné 8. místo. 

Ve Vilniusu se uskutečnil již 8. ročník mezinárodního turnaje kategorie
kadetů  a  minikadetů  Lithuanian  Cadet&Mini  Cadet  Open.  V  soutěži
družstev se nejvíce dařilo českým hráčkám v kategorii minikadetek (roč-
ník  2006  a  mladší).  Kateřina  Pisárová  a  Adéla  Sazimová  obsadily
výborné 2. místo. 

Červenec 
Soutěže družstev na juniorském evropském šampionátu v rumunské

Kluži se českým týmům nepovedly. Juniorky se Zdenou Blaškovou v ses-
tavě obsadily 12. místo. Ani dvouhra juniorek nepřinesla Zdeně výraz-
nější úspěch, její cesta turnajem skončila v osmifinále. 

Srpen 
V létě posílila oddíl i A-tým žen česká reprezentantka Aneta Kučerová.

Její první vystoupení ve fialovém dresu bylo na Kontrolním turnaji repre-
zentace žen, v němž po skvělých výkonech skončila druhá. 

Zlatou medaili  za vítězství v soutěži  družstev si  z druhého podniku
Joola Satellite Tour 2018 v Havířově jako členka družstva ČR odvezla
Vendula  Šichanová.  Mezi  dorostenkami  pak  ve  dvouhře  skončila  třetí
Eliška Koďousková. 
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Ve dnech 24.  – 26.  srpna 2018 se ve francouzském Schiltigheimu
uskutečnil již 14.ročník „neoficiálního mistrovství Evropy mladšího žactva“
Eurominichamps 2018. Mezi 333 účastníky z 30 zemí Evropy, Japonska
a USA nechyběla ani výprava reprezentace České republiky a v ní sbíraly
mezinárodní zkušenosti také Adéla Sazimová s Vendulou Šichanovou. 

Poslední srpnový den zahájilo áčko žen nový ročník Extraligy. Komp-
letní sestava vč. Anety Kučerové se postarala o jasnou výhru v Hradci
Králové. 

Září 
V portugalském Vila Realu se po tři dny konal letošní turnaj nejlepších

evropských  juniorů  a  juniorek  pod  názvem  TOP 10.  Zdena  Blašková
z devíti zápasů čtyřikrát zvítězila a skončila sedmá. 

Velkou cenou Jižního Města mladšího žactva a Stenmarketing Open
dorostu odstartoval  seriál  bodovacích turnajů mládeže v nové sezoně.
V kategorii mladších žákyň vybojovaly ve čtyřhře stříbrné medaile Adéla
Sazimová s Vendulou Šichanovou. Mezi nejmladšími žáky si první indivi-
duální medaili vybojoval druhým místem Jan Škalda. Ve čtyřhře s Pohlem
(Choceň) bral ještě bronz. 

Doslova senzací lze nazvat vystoupení Anety Kučerové na ME jednot-
livců v Alicante. Byla poprvé v kariéře na takto velkém turnaji a postoupila
z kvalifikace až do osmifinále ve dvouhře. V boji o postup mezi osm nej-
lepších česká reprezentantka prohrála s Ukrajinkou Margarytou Pesots-
kou 0:4. Zaznamenala i tak nejlepší výsledek z celé české výpravy. 

Říjen 
Česká reprezentantka Zdena Blašková na 3. olympijských hrách mlá-

deže v Buenos Aires ve  dvouhře postoupila  mezi  šestnáct  nejlepších.
V osmifinále prohrála po boji s Ruskou Marii Tailakovovou 3:4. V základní
skupině  nejprve  podlehla  druhé  nasazené  Číňance  Sun  Yingsha  0:4,
následně  bez  ztráty  setu  zdolala  Chiaru  Morriovou  ze  San  Marina.
V souboji o postup přehrála Francouzku Lucii Gauthierovou 4:3. 

Na republikových bodovacích turnajích v Ostravě a v Havířově vybo-
jovala Adéla Sazimová druhé a Vendula Šichanová třetí místo ve dvouhře
mladších žákyň, spolu byly ještě třetí také ve čtyřhře. Elena Kuchařová
získala premiérové republikové medaile za třetí místa ve dvouhře a čtyř-
hře nejmladších žákyň (spolu s Terezou Kovaříčkovou). Medaile získal
i Jan Škalda z dvouhry (3. místo) i čtyřhry (2. místo). 

Téměř  historickým  výsledkem  byla  domácí  výhra  6-4  áčka  žen
v osmém kole Extraligy nad mistrovským Hodonínem. 
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Listopad 
Aneta  Kučerová  vybojovala  spolu  s  Karin  Adámkovou  3.  místo  ve

čtyřhře na Belarus Open v Minsku. 
Z republikových turnajů v Hustopečích a Blansku jsme opět dovezli

medaile. V kategorii mladších žákyň získaly zlato ze čtyřhry Adéla Sazi-
mová s  Vendulou  Šichanovou,  Adéla  k  tomu stříbro  a  Vendula  bronz
z dvouhry. Mezi nejmladšími žáky prohrál Jan Škalda až ve finále a vybo-
joval tak stříbro. 

Po šesti výhrách a třech porážkách v první polovině Extraligy a dalším
vítězství v odvetě s Hradcem Králové zakončí áčko rok 2018 na vyni-
kajícím 4. místě průběžné tabulky soutěže. 

Prosinec 
Ve finálovém turnaji Českého poháru žen se naše sestava postarala o

největší  překvapení,  když  v  semifinále  porazila  Moravský  Krumlov
v kompletní sestavě. Ve finále fialky podlehly Břeclavi, ale druhé místo je
skvělý úspěch. 

I další ženská družstva si v polovině soutěží zajistila skvělá umístění.
Béčko je v 1. lize páté, céčko ve 2. lize čtvrté a déčko v Divizi druhé. 
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V Havířově se necelý týden před Vánocemi hrály poslední žebříčkové
turnaje v tomto roce. V kategorii  dorostu potvrdila výhrou své výsadní
postavení Zdena Blašková. V kategorii mladších žákyň skončila Vendula
Šichanová třetí, Adéla Sazimová čtvrtá. 

Jan Rozínek

Myslivci v roce 2018

Tak jako každé zimní období, i loňskou zimu jsme plnili základní po-
vinnosti myslivců a patřičně se starali a přikrmovali zvěř v naší honitbě.
Zima nebyla pro zvěř nijak drasticky náročná, co se týče sněhové pokrýv-
ky, ale byla mrazivá až do konce března.

Výroční  členská  schůze,  která  se  konala  10.  3.  2018,  byla  nejen
schůzí, která bilancuje předchozí rok, ale hlavně schůzí volební. Zvolené-
mu  výboru  našeho  spolku  končilo  pětileté  období,  na  které  dostalo
mandát. 

Tak jako vždy jsme zhodnotili předchozí rok. Vyhodnotili jsme, jakým
způsobem jsme hospodařili a plnili plán lovu zvěře. Naplánovali jsme si
pravidelné akce, brigády a práce v honitbě na rok 2018. Zhodnotili jsme
ulovené trofeje jelení a srnčí zvěře. Zvěř černá je problematická, zejména
kvůli  škodám,  které  působí  na  zemědělských  plodinách  a  loukách.
V loňském roce byl její stav podstatně nižší než v předchozích letech a to
se projevilo na celkovém lovu této rytířské zvěře, který byl zhruba třeti-
nový oproti roku 2017.

Ocenili  jsme naše jubilanty p.  Červinku,  p.  Zajíce,  p.  Michla  st.,  p.
Samka a p. Michla ml., kteří v předchozím roce oslavili kulaté narozeniny.

Volby nového výboru  a  kontrolní  komise  proběhly  bez  problémů a
členská schůze zvolila do vedení spolku stejné členy jako v předchozím
období.  Předseda spolku Martin Fryml poděkoval členům za důvěru a
slíbil, že v následujícím pětiletém období bude spolek vést tak, aby navá-
zal na předchozí, dovoluji si tvrdit, úspěšné období.

Jarní období nám zkomplikovala větrná kalamita, která zasáhla i okolí
naší myslivecké chaty a několik stromů spadlo na přístřešky kolem chaty.
Škoda na majetku nebyla výrazná, vše jsme dali  do pořádku na pravi-
delné jarní brigádě, při které uklízíme okolí myslivecké chaty. Škody jsme
mohli mít daleko horší…
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Jarní výstava trofejí z celého okresu se konala v Lukavci. Trofeje na-
šeho spolku byly hodnoceny kladně, lov zvěře byl průběrný.

V červnu jsme po dvou letech uspořádali myslivecký dětský den. Pro
děti z Dobrého a okolních obcí jsme připravili pestré dopoledne strávené
v přírodě  v  okolí  naší  myslivecké  chaty.  Celý  den  nám  přálo  počasí.
Dětský den navštívily v doprovodu rodičů 54 děti. Děti poznávaly mysli-
vecké obory jako stopařství,  mysliveckou mluvu, kynologii,  rozeznávaly
trofeje ulovené zvěře a střílely ze vzduchovky. Hltaly informace od sokol-
níka pana Vašaty, který přivezl na ukázku několik dravců. Velmi oblíbe-
nou  atrakcí  byl  nafukovací  hrad,  projížďka  na  koních  a  malování  na
obličej.  Děti,  které  rády  čtou,  se  mohly  seznámit  s pěknými  knihami
z mysliveckého  prostředí  od  spisovatelky  Jitky  Vaňkové.  V myslivecké
chatě bylo připraveno bohaté občerstvení a výborná myslivecká kuchyně.
Z pozitivních reakcí zúčastněných si myslím, že se dětský den povedl.
Děti si den užily a dozvěděly se spoustu nových informací z myslivosti a
ze života zvěře našich lesů. Poděkování patří všem, kteří se na přípravě
a celém průběhu dětského dne podíleli.

Léto  bylo  velmi  suché  a  pro  zvěř  jistě  velmi  vyčerpávající.  Jsem
přesvědčen, že kmenový stav srnčí  zvěře vzhledem k suchu byl  velmi
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zásadně snížen a spousta zvěře z tohoto důvodu uhynula. Pozdní léto
toho bylo důkazem a potkat po ránu srnčí zvěř, která se v jiných letech
bohatě pastvila, byl docela problém.

Na poslední srpnový víkend jsme uspořádali brokové střelby. Byl to již
šestý ročník. Střelci soutěžili ve třech disciplínách – trapu, skeetu a zajíci
na průseku. Zejména zajíc (asfaltový terč) na průseku byl pro spoustu
z třiceti  zúčastněných střelců neřešitelným problémem. Všichni  to  brali
sportovně  a  s humorem.  Zase  nám  přálo  počasí  a  již  po  několikáté
zvítězil  p.  Plesl.  Tak  jako  vždy  nám nešlo  o  medaile,  ale  o  příjemný
sobotní den strávený s kamarády. Na Olympijské hry bohužel nikdo z nás
nepostoupil.

V říjnu naši honitbu navštívila parta sokolníků s deseti orly. Jak jsem
již  zmiňoval,  srnčí  zvěře  ubylo  a  tak bylo  uloveno pouze  jedno  slabé
srnče. Sokolníci k nám ale jezdí pravidelně i kvůli krásné přírodě, kterou
vždy  obdivují  i  zahraniční  lovci,  kteří  tvoří  asi  polovinu  skupiny,  která
u nás s orly loví.  Závěr jsme samozřejmě zakončili  výřadem na mysli-
vecké chatě a pozdním obědem, který nám nachystala paní správcová.

Na podzim jsme doplnili do krmelců jadrné a objemové krmivo, doplnili
minerální sůl a začali před zimním obdobím přikrmovat srnčí zvěř.

První víkend v prosinci již tradičně patří společnému honu na drobnou
zvěř.  Jako  vždy  jde spíš  o  společné setkání  myslivců kamarádů,  než
o bohatý  výřad,  protože  drobné  zvěře  je  pomálu.  Hon  jsme  zahájili
u myslivecké chaty, pokračovali přes lesíky u Hlinného a přes Hájek došli
až  na  Chmeliště,  kde  jsme  měli  oběd.  Ploužením  jsme  se  vrátili  na
mysliveckou chatu, kde jsme hon zakončili výřadem a poctám zvěři, tak
jak velí myslivecké tradice. Příjemný den jsme zakončili poslední lečí na
myslivecké chatě, kde jsme vyhlásili  krále honu, uspořádali  myslivecký
soud a  pro  zúčastněné byla  přichystána  myslivecká  tombola.  Samoz-
řejmě  jsme  nezapomněli  na  bohaté  občerstvení  a  nakonec  jsme  se
všichni spořádaně odporoučeli do svých domovů.

Během uplynulého roku jsme se snažili plnit plán lovu spárkaté zvěře
a hlídat osetá pole proti škodám černé zvěře. Někde se to dařilo více a
někde méně. Tak jako vždy jsme se snažili udělat maximum proto, aby-
chom škody působené zvěří co nejvíce eliminovali.

Nakonec bych chtěl všem členům, kteří se aktivně podílejí na chodu
našeho mysliveckého spolku,  poděkovat  za  činnost  v loňském roce,  a
prohlašuji MYSLIVOSTI ZDAR!!!
 

Martin Fryml, předseda spolku MS Dobré
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Zahrádkáři

Naší první akcí v roce 2018 byla výroční členská schůze. Nejdůle-
žitějším bodem byly doplňující volby do výboru ZO ČZS. Za předsedu byl
jednohlasně zvolen pan Josef Knížek a za předsedkyni revizní komise
paní Marie Sedláčková. Na schůzi bylo přítomno 28 členů. Na závěr nám
Ing. Hana Preclíková promítla fotografie ze zájezdu do Portugalska a po-
vyprávěla o něm.

V sobotu 19. května jsme jeli na první zájezd. Cílem byl mohutný hrad
Šternberk, založený ve 13. století Šternberky. Odtud jsme pokračovali do
Jiříkova, kde jsme navštívili Pradědovu galerii. Zde jsme si prohlédli díla
uměleckého řezbáře pana Jiřího Halouska. Největší dominantou je děda
Praděda  -  vyřezávaný vládce  Jeseníků.  Dalším unikátem je  BETLÉM
z 250  figur  v  životní velikosti.  Předposlední zastávka  byla  v  arboretu
„MAKČU PIKČU“ v Pasekách. Ve skalním masivu je rozmístěno přes čtyři
tisíce druhů trvalek a skalniček. Celý výlet jsme zakončili večeří v Ústí n.
Orl. Na zájezd s námi jelo 42 lidí a díky pí. Rohlenové měl velký úspěch.

Druhý zájezd se uskutečnil 1. září. Tentokrát nás autobus odvezl za
hranice naší republiky do Polska. První zastávka byla ve zlatých dolech
Zloty Stok, kde nás provedl česky mluvící průvodce. Na další zastávce
nás  svou  velikostí překvapilo  Otmuchowské jezero,  které bylo  uměle
vybudováno ve 30. letech minulého století Němci. Další zážitek na nás
čekal v Klodsku, kde jsme se podívali do Mini EUROLANDU. Miniatury
evropských staveb v měřítku 1:125 byly rozmístěny v nádherně rozkvet-
lém areálu. Při zpáteční cestě jsme měli krátkou zastávku v Ratibořicích
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a pak následovala večeře v Tropikalu u České Skalice. Zájezdu se zú-
častnilo 46 lidí, z toho 21 zahrádkářů.

V pátek 12.  října se v klubovně Obecního domu v Dobrém konala
přednáška na téma „Rostliny ze zkumavky“.  Tu pro nás připravil  prof.
RNDr. Zdeněk Opatrný, CSc. 

Bohuslav Poláček, tajemník ZO ČZS

Prosím čtenáře, 

kteří by byli ochotni darovat, odprodat, případně zapůjčit ke zpracování
materiály  dokládající  život  a práci  obyvatel  Doberska i  celého regionu
Orlických  hor  a  podhůří,  aby se  ozvali,  nebo mě kontaktovali  osobně
nebo na telefonu 732 367 979, případně i elektronickou poštou na adrese
natura@dobruska.cz. 

Jedná se  mi  o  staré  pohlednice,  fotografie,  úřední  i  osobní  listiny,
doklady, reklamní předměty a tiskoviny, osobní i obchodní korespondenci,
regionální literaturu i zápisy různých spolků i institucí, mapy a jiné možné
materiály včetně trojrozměrných předmětů. 

Tyto materiály budou používány při vydávání regionálních tiskovin a
publikací včetně Doberské ročenky nebo sborníku Panorama.

Josef Kučera, Hlinné 6, 518 01 Dobruška
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Nové tituly Vydavatelství SEN Hlinné

Vydavatelství SEN v Hlinném vydalo v první polovině roku 2019 dvě
nové regionální publikace. Objednávejte na natura@dobruska.cz. Zasílá-
me poštou na základě platby předem nebo na dobírku.  K ceně připo-
čítáváme aktuální  poštovné České pošty.  Můžete se u nás v  Hlinném
zastavit i osobně po předchozí telefonické domluvě (tel.: 732 367 979).
Seženete je také v prodejně Potraviny Bartoš v Dobrém.

Kubín  Josef:  O  mém  životě  na  česko-kladském
pomezí v první polovině XX. století

Knížku  formátu  A5  se  vzpomínkami  Josefa  Kubína,
rodáka z Hluků u Kounova, uspořádali Jaroslav Šůla a
Vladimír Wolf. Nabízí pohled na život v podhůří Orlic-
kých hor v první polovině XX. století. Autor v něm popi-
suje své dětství, jak chodil do české školy v Kounově a
německé v Šedivinách, o léčení v sanatoriu v Luži, svá
učednická léta,  život  za 1. i  2. světové války,  období

mezi  válkami,  rok 1945 i  období těsně po válce.  Knížku  jsme doplnili
bohatým obrazovým materiálem i dokumenty z jeho života.

Cena 100 Kč

Gerža  Michal:  Orchideje  Orlických  hor  a
podhůří

Knihu formátu A4 o orchidejích Orlických hor a
podhůří zpracoval místní botanik Michal Gerža.
Po deseti letech práce vyšlo dílo, které jen tak
znovu  v  Orlických  horách  nevyjde.  Jsou  zde
popsány  všechny  druhy  orchidejí  rostoucích
kdy v Orlických horách a podhůří. Je to celkem
35 druhů. Kniha je doplněna množstvím barev-
ných fotografií Josefa Kučery a Jana Friedeho.
Na mapách pracoval Rudolf Remeš. 

Cena 330 Kč
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VÝROČÍ NAROZENÍ

60 let
Bauková Danica, Dobré 114
Hartman Rudolf, Kamenice 15
Janečková Ivana, Dobré 141
Kučera Josef, Hlinné 6
Kuncová Růžena, Dobré 155
Mikulicová Jana, Hlinné 48
Novák Josef, Dobré 123
Pohl Milan, Dobré 100
Práza Petr, Dobré 54
Prázová Jaroslava, Dobré 54
Valovčin Jan, Dobré 43
Votroubek Václav, Chmeliště 27

65 let
Hanlová Marta, Šediviny 3
Leinweber Mirosl., Kamenice 31
Malá Vlasta, Hlinné 49
Pohl Jiří, Hlinné 63
Poláčková Hana, Dobré 12
Prázová Hana, Rovné 14
Rennerová Zdena, Hlinné 25
Štěpánová Marie, Kamenice 60
Vidláková Miroslava, Dobré 68

70 let
Cvejn Miloš, Dobré 18
Frymlová Lidmila, Hlinné 61
Hanl Slavibor, Šediviny 3

Ježková Marta, Rovné 4
Kalianková Miluše, Dobré 148
Pátek Josef, Dobré 97
Poláček Bohuslav, Dobré 12
Preclíková Hana, Hlinné 30
Rémišová Milosl., Kamenice 29
Štěpán Josef, Kamenice 60
Velikovská Miloslava, Hlinné 44

75 let
Bukačová Jana, Dobré 122
Chaloupková Milada, Rovné 12
Netík Jaroslav, Dobré 89
Poláček Miroslav, Dobré 125
Preclík Vladimír, Hlinné 43
Řeháková Anna, Dobré 32
Smolová Hana, Hlinné 77
Šťásková Vilma, Dobré 29

80 let
Cvejnová Miroslava, Dobré 4
Hanušová Marie, Dobré 109
Novotný Milan, Dobré 73
Smolová Libuše, Kamenice 35

81 let
Červinka Rudolf, Šediviny 17
Pavel Vilém, Dobré 129
Šmída Stanislav, Dobré 15
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82 let
Doubravská Zdeňka, Dobré 135
Hofmanová Erna, Šediviny 22
Holcová Jaroslava, Chmeliště 5
Martinková Blanka, Rovné 22
Mrázová Drahomíra, Dobré 111
Pohl Josef, Hlinné 2
Volf Václav, Šediviny 16
Votroubková Marie, Chmeliště 9

83 let
Nováková Lidmila, Dobré 45
Smola Jan, Kamenice 35
Tomášová Věra, Dobré 5

84 let
Suchánková Miroslava, Dobré 34
Votroubková Marie, Chmeliště 27

85 let
Hanuš Vladimír, Dobré 109
Hekerlová Stanisl., Šediviny 13
Matějů Vlasta, Kamenice 9
Pohlová Helena, Hlinné 48
Skalická Zdeňka, Dobré 94
Vaľovčinová Hana, Dobré 43
Votroubek Miroslav, Dobré 116

86 let
Prázová Elsa, Rovné 26
Šestáková Ludmila, Dobré 55

87 let
Boháčová Zdeňka, Dobré 26

88 let
Prázová Vlasta, Dobré 17

92 let
Šafářová Květosl., Kamenice 16

NAROZENÍ
Čtvrtečková Adéla, Dobré 135
Dostál Tomáš, Kamenice 46
Fléglová Evelína, Dobré 161
Hofmanová Zuzana, Hlinné 18
Holec Denis, Dobré 40
Macháň Sebastian, Dobré 141

Petr Václav, Dobré 128
Popelková Aneta, Kamenice 2
Preininger Mikulíš, Dobré 184
Svoboda Matyáš, Dobré 121
Tesař Tobiáš, Šediviny 12

ZEMŘELÍ
Boháčová Vlasta, Dobré 92
Dyntera Josef, Kamenice 25
Jánoš Dušan. Dobré 3
Kučerová Růžena, Hlinné 6

Maršík Josef, Chmeliště 24
Pohl Josef, Dobré 42
Vernerová Marie, Rovné 15

62



PŘISTĚHOVALI SE
Bernat Tadeáš, Dobré 141
Dostál Adam, Dobré 106
Dostálová Miroslava, Dobré 133
Dušková Milada, Hlinné 37
Hadam Jan Jonáš, Hlinné 37
Hadam Lukáš, Hlinné 37
Hadamová Adéla, Hlinné 37

Hadamová Markéta, Hlinné 37
Hojná Kateřina, Dobré 133
Lerchová Pavlína, Kamenice 26
Metelková Martina, Dobré 133
Pražáková Lada, Dobré 141
Turková Kristýna, Dobré 123
Zange Dušan, Dobré 172

ODSTĚHOVALI SE
Backo Austin, Dobré 58
Bauko Jiří, Dobré 114
Běhounek Miroslav, Dobré 141
Celik Ada, Rovné 5
Celik Matyáš Yigit, Rovné 5
Celik Radka, Rovné 5
Dusbaba Petr, Dobré 148
Gajdošová Věra, Dobré 62
Hovorka Vojtěch, Hlinné 37
Koblásová Kateřina, Dobré 146
Krejčová Nikola, Kamenice 36
Kučera Jakub, Hlinné 6
Melichar Jan, Kamenice 24

Meloun Jaroslav, Chmeliště 24
Motyčková Zuzana, Dobré 74
Panenková Mon., Kamenice 61
Preclík Jan, Dobré 53
Svoboda Jiří, Dobré 121
Ševc Zdeněk, Hlinné 34
Škoda Jiří, Dobré 50
Táčner Denis, Dobré 141
Táčner Michal, Dobré 141
Táčner Šimon, Dobré 141
Táčnerová Adéla, Dobré 141
Táčnerová Soňa, Dobré 141
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